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افتتاح کارخانه گندله  سازی سردار شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی شرکت سیمیدکو 
کارخانه گندله  س��ازی سردار شهید س��پهبد حاج قاسم 
س��لیمانی شرکت صنعتی و معدنی توس��عه فراگیر سناباد 

)سیمیدکو( رسما افتتاح شد.
ب��ه گ��زارش خبرن��گار روابط عموم��ی، ای��ن آیین روز 
پنجش��نبه ۲۲ خردادماه ۱۳۹۹ با دس��تور ریاست محترم 
جمه��وری و ب��ا حضور سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت، معاون وزیر صنع��ت، معدن و تج��ارت و رییس 
هیات عامل ایمیدرو، مدیرعامل ش��رکت فولاد خوزستان، 
مدیرعامل ش��رکت سیمیدکو و س��ایر مسوولان در منطقه 
صنعتی و معدنی سنگان استان خراسان رضوی برگزار شد.

حس��ین مدرس خیابانی، سرپرست وزارت صمت در این 
آیی��ن که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار ش��د، گفت: در 
س��ال جهش تولید پویش راه ان��دازی طرح  های صنعتی و 
معدنی هر هفته به صورت مداوم تا پایان ش��هریورماه سال 

۱۴۰۰ ادامه خواهد یافت.
وی اف��زود: امروز دو طرح معدنی در اس��تان خراس��ان 
رض��وی افتتاح ش��د که یک��ی  از این طرح ها فاز نخس��ت 
بزرگ  ترین کارخانه کنسانتره  سازی به ظرفیت پنج میلیون 
تن اس��ت و دیگری کارخانه  گندله س��ازی با ظرفیت ۵/۲ 
میلیون تنی سیمیدکو از شرکت های تابعه فولاد خوزستان 

است. 
مدرس خیابان��ی ادامه داد: راه ان��دازی این کارخانه ها در 
شرایط س��خت تحریمی بدون حضور شرکت  های خارجی 

و توسط کارشناسان داخلی انجام شده است. 
وی اظهار داش��ت: ای��ن طرح  های معدن��ی در مجموعه 

س��نگان در شرقی ترین نقطه کش��ور قرار گرفته و ظرفیت 
بی نظیری را در اختیار کشور قرار خواهد داد؛ به ویژه اینکه 
این مجموعه در شهرستان خواف و در یکی از نقاط مرزی 
واقع ش��ده و علاوه بر اینکه امکان تبادلات مرزی و تجارت 
خارجی را بالاتر خواهد برد، در ابعاد زندگی مردم به لحاظ 

حوزه  های اقتصادی و اجتماعی اثرگذار خواهد بود.
مدرس خیابان��ی گفت: اجرای این طرح  ها به دلیل تراکم 
جمعیتی منطقه، ایجاد کار و اشتغال و نیز فعالیت تولیدی 
کش��ور بس��یار حائز اهمیت بوده و منجر به افزایش امنیت 

منطقه شرق کشور خواهد شد.
در ادامه این مراسم خداداد غریب پور معاون وزیر صمت 
و رییس هیات عامل ایمیدرو گفت: کارخانه گندله س��ازی 
ش��رکت صنعت��ی و معدن��ی توس��عه فراگیر س��ناباد که 
زیرمجموعه ش��رکت فولاد خوزس��تان محسوب می شود، 
ظرف مدت یک ماه از تولید خود به ظرفیت اس��می رسید؛ 
در صورت��ی ک��ه معمولاً این امر در مدت یک س��ال انجام 
می ش��ود و این نشان از تعهد و تلاش شبانه روزی کارکنان 

سخت کوش این مجموعه است. 
غریب پور تاکید داش��ت: صاحبان تکنولوژی از راه اندازی 
و به ظرفیت رس��یدن تولید این کارخان��ه در دوران کرونا 

و بدون حضور کارشناسان خارجی، اظهار تعجب کردند.
مع��اون وزی��ر صمت افزود: ب��ا راه اندازی ای��ن کارخانه، 
مجموع سرمایه  گذاری  ها در عسلویه شرق کشور )سنگان( 
به بیش از ۴/۱ میلیارد دلار رس��ید و ب��ا راه اندازی مابقی 
کارخانه  های فرآوری س��نگ آهن، در مجموع ۹/۱ میلیارد 

دلار سرمایه در سنگان هزینه خواهد شد.
مدیرعام��ل فولاد خوزس��تان در آیین افتت��اح کارخانه 
گندله سازی شرکت س��یمیدکو اظهار داشت: این کارخانه 
در مجموع با ظرفیت ۵ میلیون  تنُ گندله به دست توانمند 
متخصصان داخلی طراحی و ساخته شده است و امروز فاز 
اول آن با ظرفیت تولید ۵/۲ میلیون تن گندله در س��ال به 

بهره برداری رسید.
علی محمدی افزود: مجموعه س��یمیدکو از شرکت  های 
تابعه گروه فولاد خوزس��تان اس��ت و با ظرفیت تولید ۵/۲ 
میلی��ون کنس��انتره در ح��ال فعالیت ب��وده و از این پس 
تولی��د ۵/۲ میلیون تن گندله نیز به آن اضافه می ش��ود و 
ازجمله ویژگی   های منحصر به فرد راه اندازی این کارخانه 

گندله سازی، تامین مواد اولیه آن از درون کارخانه است.
وی گف��ت: طرح  اولیه کارخانه در س��ال ۱۳۹۴ اجرایی 
ش��د و با مساعدت مدیران جهادی وزارت صمت و سازمان 
ایمیدرو و تلاش شبانه  روزی متخصصان داخلی و در سایه 
تحریم  ها، امروز و به میمنت حضور س��روران گرامی رسما 

افتتاح شد.
محمدی اظهار داشت: با توجه به سند چشم انداز ۱۴۰۴ 
مهم   ترین اص��ل در راه  اندازی این کارخان��ه  عظیم، تامین 
مواد اولیه فولادس��ازان کشور است، در واقع راه اندازی این 
کارخانه، تکمیل زنجیره ارزش از معدن تا نورد را به همراه 

دارد.
مدیرعام��ل ف��ولاد خوزس��تان ادام��ه داد: ای��ن طرح با 
س��رمایه گذاری بالغ بر ۱۱۵ میلیون یورو راه اندازی شده و 

با در مدار قرار گرفتن این کارخانه ، در مجموع برای ۱۵۰۰ 
تَ��ن از جوانان منطقه به صورت مس��تقیم و غیرمس��تقیم 

اشتغال ایجاد گردید.
وی در پای��ان تاکید داش��ت: امیدوارم در س��ایه لطف و 
عنایت الهی و توجهات حضرت ولی عصر )عج( و در راستای 
فرمایشات مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، با راه  اندازی 
کارخانه گندله س��ازی ش��هید س��لیمانی، گامی استوار در 
مسیر تحقق اهداف انقلاب و چرخش بی وقفه  چرخ صنعت 

برداشته باشیم.
گزارش خبرنگار ما حاکی اس��ت، کارخانه گندله  س��ازی 
ش��رکت صنعتی و معدنی توسعه فراگیر سناباد، چهارمین 
طرح معدنی اس��ت که در منطقه س��نگان در دولت دکتر 

روحانی افتتاح شد.
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مدیرعام��ل صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری 
فعالیت ه��ای معدنی گف��ت: پرون��ده ۳۴پروانه 
معدن کوچک مقیاس معرفی شده برای دریافت 
تس��هیلات از سوی ش��رکت تهیه و تولید مواد 

معدنی، درحال تکمیل است.
 به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و 
نوس��ازی مع��ادن و صنایع معدنی ای��ران، فرید 
دهقانی با اعلام این موضوع اظهار کرد: صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی در کنار 
طرح احیا، فعال س��ازی و توسعه معادن کوچک 
مقیاس، معادن تایید شده در کارگروه ذیربط را 
برای دریافت تسهیلات به بانک معرفی می کند.

وی اف��زود: مع��ادن کوچ��ک مقی��اس دارای 
مش��کلات مالی، در کارگروه مش��ترک صندوق 
بیمه و ش��رکت تهیه و تولید مواد معدن بررسی 
ش��ده و پ��س از اق��دام کلینیک��ی روی آنها و 
تش��خیص نیاز به منابع مالی، پرونده تش��کیل 

شده و تسهیلات به آنها تعلق می گیرد.
تعیین��تکلی�ف�۹معدن�برای�دریافت���

تسهیلات
مدیرعام��ل صن��دوق بیم��ه س��رمایه گذاری 
فعالیت های معدنی با اش��اره ب��ه اینکه ۹ معدن 
برای دریافت تس��هیلات تعیین تکلیف شده اند، 
تصریح ک��رد: از این میزان، دریافت تس��هیلات 

بانکی برای ۴ معدن مصوب شده است.

وی ادام��ه داد: ۲۵ پرون��ده معدنی نیز در این 
صن��دوق در حال تکمیل اس��ت. از ای��ن تعداد، 
 برای ۴ معدن بازدید کارشناس��ی صورت گرفته 

است.
معرفی��2استارت�آپ��

دهقان��ی ب��ا اش��اره ب��ه موض��وع حمایت از 
اس��تارت آپ ها، ب��ه عن��وان یک��ی از برنامه های 
طرح احیا، فعال س��ازی و توسعه معادن کوچک 
مقیاس، گفت: تاکنون ۲ ش��رکت استارت آپی به 
صندوق بیمه معرفی شده که بازدید کارشناسی 

شده و مدارک آنها در حال تکمیل است.
ایمی��درو از س��ال گذش��ته ط��رح احی��ا و 
فعال س��ازی معادن کوچ��ک را برعهده گرفته و 
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی )زیرمجموعه 
ایمی��درو(، مج��ری این طرح اس��ت. همچنین 
صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
)تابع��ه ایمیدرو( نیز پش��تیبانی از طرح فوق را 

برعهده دارد.

مدیر آم��وزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو از 
راه اندازی مرکز نوآوری و توس��عه کسب و کار 
در حوزه مع��ادن و صنایع معدنی در اوایل تیر 

امسال خبر داد.
 به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه 
و نوس��ازی مع��ادن و صنای��ع معدن��ی ایران، 
غلامرضا ملاطاهری در گردهمایی هم اندیشی 
و ه��م افزایی پژوهش و توس��عه فناوری گفت: 
ایمی��درو ب��ا هدف کاه��ش فاصل��ه صنعت و 
دانش��گاه، رسالت خود را در برابر دانشگاه ها به 
نح��و مطلوب انجام داده و اکنون ۲۵ قرارداد با 
دانش��گاه های مختلف و مراکز تحقیقاتی کشور 

منعقد کرده است.
وی ادامه داد: بر اساس گزارش رسمی وزارت 
علوم، ایمیدرو در س��ال ۹۸ ب��ا قرار گرفتن در 
رتب��ه چهارم، جزو ۱۰ ش��رکت برتر در زمینه 
پژوهش��ی )از میان ۴۰ ش��رکت( قرار گرفت. 
این س��ازمان در سال گذشته، ۱۲ قرارداد را به 
مبلغ ۶ میلیارد تومان از طریق سامانه ساتع با 

دانشگاه ها منعقد کرد.
بررسی�گلوگاه�های�پژوهشی��

مدیر آم��وزش، پژوهش و فن��اوری ایمیدرو 
با اش��اره به موضوع اس��تعلام این س��ازمان از 
شرکت های تابعه برای مطرح کردن گلوگاه های 
پژوهشی، تصریح کرد: پس از این اقدام، حدود 
۱۲۰ پروژه دریافت شد که در نهایت، ۲۵پروژه 

با محورهای کلی انتخ��اب و به قرارداد تبدیل 
ش��دند. هر ی��ک از ای��ن قراردادها، ی��ک نیاز 

کاربردی را برای صنعت مرتفع می سازند.
وی افزود: از جمل��ه این پروژه ها، ارائه الگوی 
کاهش گازه��ای گلخانه ای، ش��یوه نامه و ارائه 
کن��ش اضطراری ب��رای ۴۴ واح��د تابعه، ارائه 
متدولوژی و ش��یوه نامه اکتشاف ذخایر پنهان 
و حف��اری عمیق و نی��ز بررس��ی و ارائه مدل 

مدیریت پسماند برای واحدهای تابعه است.
در��� کارب�ردی� پ�روژه� �۷ ثب�ت�

خرداد�۹۹در�سامانه�ساتع
ملاطاهری ب��ا بیان اینکه در خرداد امس��ال، 
۷پروژه را در س��امانه ساتع ثبت کرده ایم، گفت: 
از این تعداد، ۵ پروژه مربوط به سیاس��ت گذاری 
در بخش معدن و صنایع معدنی و ۲پروژه مربوط 
به ارتقای بهره وری اس��ت. وی ادامه داد: تلاش 
ما بر این بوده تا از ظرفیت دانش��گاه ها به نحوی 
اس��تفاده کنیم که پژوهش ها ب��ه جای رفتن به 

قفسه کتابخانه ها، در صنعت کاربردی شود.

صرف�ح�دود��۱۷.2میلی�ارد�تومان���
برای�آموزش،�پژوهش�و�فناوری

مدیر آم��وزش، پژوهش و فن��اوری ایمیدرو 
درب��اره عملک��رد این ح��وزه گفت: در س��ال 
گذش��ته، حدود ۱۷.۲ میلیارد تومان در بخش 
آم��وزش و پژوه��ش صرف ش��د ک��ه بیش از 
۱۴میلیارد تومان مرب��وط به بخش پژوهش و 
فن��اوری و بیش از ۳ میلی��ارد تومان در بخش 

آموزش بود.
وی ادامه داد: ایمیدرو در ۵ س��ال گذش��ته 
تکمیل��ی  تحصی��لات  پایان نام��ه   ۶۸۷ از 
حمای��ت ک��رده اس��ت. همچنین ایمی��درو و 
ش��رکت های تابعه ایمیدرو و وابسته در ۸ سال 
 گذش��ته، ۱۷۰۶ پ��روژه با دانش��گاه ها منعقد 

کرده اند.
عملک�رد��� گزارش�ه�ای� ارائ�ه�

شرکت�ها
ب��ه گ��زارش یادش��ده در ای��ن گردهمایی، 
مدی��ران و نماین��دگان واحده��ای تحقی��ق و 
پژوهش ش��رکت های فولاد مبارکه، ذوب آهن 
اصفه��ان، مس سرچش��مه، ملی ف��ولاد ایران، 
آلومین��ای ای��ران، تهیه و تولید م��واد معدنی، 
فولاد آلی��اژی ایران، فولاد خراس��ان، میدکو، 
زرش��وران و گل گه��ر ب��ه ارائه عملک��رد این 
 ش��رکت ها در زمین��ه ارتب��اط با دانش��گاه ها 

پرداختند.

�پرونده��34معدن�کوچک�مقیاس�
در�حال�تکمیل�برای�دریافت�تسهیلات

راه�اندازی�مرکز�نوآوری�در�حوزه�معادن�و�صنایع�معدنی�در�اوایل�تیر

معدن می تواند جای نفت را بگیرد
سرپرست�وزارت�صنعت،�معدن�و�تجارت:�

 گروه معدن: 
سرپرس��ت وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
ضمن اش��اره به اینکه »جهش تولید« ش��عاری 
راهبردی است که از س��وی مقام معظم رهبری 
برای س��ال ۹۹ تعیین شده اس��ت، گفت: تولید 
امروز مهم ترین مس��ئله کش��ور و تحقق جهش 

تولید یک تکلیف برای همه است.
به گزارش تس��نیم، حسین مدرس خیابانی در 
برنامه رهیافت رادیو اقتصاد افزود: آنچه که مسلم 
است اینکه همه باید برای تحقق شعار سال گام 

بردارند.
وی همچنی��ن اظه��ار ک��رد: برنامه های��ی که 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برای سال ۱۳۹۹ 
 تدارک دی��ده ش��امل ۴برنامه و راهب��رد اصلی 

است.
سرپرس��ت وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
گفت: »جهش تولید«، »توسعه صادرات و کنترل 
واردات«، »تعمیق و تقویت بخش ساخت داخل« 
و »مدیری��ت و تنظیم بازار« از جمله این ۴محور 
اصل��ی اقدامات وزارت صنع��ت  ، معدن و تجارت 
است که در آن صادرات نقش بسیار جدی دارد.

وی در ادام��ه اف��زود: بخش جه��ش تولید از 
طریق چهار برنامه اصلی درحال پیگیری است.

مدرس خیابانی تصریح کرد: تامین مواد اولیه 
واحدهای تولیدی شاید مهم ترین عاملی باشد که 
امروز بتوان ب��ا آن بخش تولید داخلی را تقویت 

کرد.
وی ادام��ه داد: محدودیت ه��ای بین الملل��ی 
شرایط فوق العاده سخت و دشواری را برای تأمین 
مواد اولی��ه پیش روی تولیدکنندگان داخلی قرار 

داده است.
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
خوشبختانه با هماهنگی های انجام شده با بانک 
مرکزی و استفاده از ارز حاصل از صادرات مشکل 
تامی��ن مواد اولیه بس��یاری از واحدهای تولیدی 

کشور برطرف شده است.
وی اضاف��ه کرد: نخس��تین برنام��ه در بخش 
جهش تولید و تحقق شعار سال تامین مواد اولیه 

کارخانه های داخلی است.
م��درس خیابان��ی تصریح کرد: خوش��بختانه 
درحال حاض��ر بخ��ش عم��ده ای از م��واد اولیه 
کارخانه های کش��ور از محل تولید داخل تامین 

می شود.
وی گفت: لازمه افزایش تولید توسعه صادرات 
و شناس��ایی بازارهای صادراتی است. سرپرست 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت افزود: هم اکنون 
ب��ازار داخلی به دلیل رک��ود و کاهش درآمدهای 
مردم ق��درت جذب م��ازاد تولید را ن��دارد. وی 
همچنین درباره تاثیر صادرات و نقش این حوزه 
در جه��ش تولی��د اظهار کرد: ص��ادرات از جمله 
راه ه��ای افزای��ش و جهش تولید اس��ت. مدرس 
خیابان��ی گفت: وزارت صنع��ت ، معدن و تجارت 
۴۲میلی��ارد دلار حجم صادرات برای س��ال ۹۹ 
پیش بینی کرده که باید با تقویت زیرساخت های 
تجاری و لجس��تیک صادرات محقق ش��ود. وی 
افزود: اشتغال، ارزآوری، رشد اقتصادی و بسیاری 
موارد دیگر همه در سایه صادرات محقق می شود. 
سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار 
کرد: هم اکنون درصد زیادی از ظرفیت واحدهای 
تولی��دی در کش��ور خالی بوده و می ت��وان با پر 
کردن ای��ن ظرفیت ها علاوه ب��ر افزایش کمی و 

کیفی صادرات و ایجاد تنوع در کالاهای تولیدی 
به بخش اشتغال کشور نیز کمک کرد.

 وی ادامه داد: درحال حاضر ۸۰ درصد تمامی 
مرزهای تجاری و فعال کش��ور باز و روال تجارت 

به حالت عادی بازگشته است.
 مدرس خیابانی گفت: امس��ال بحث صادرات 
جدی تر از سال های قبل است چون کشور فاصله 

بیشتری با اقتصادی نفتی گرفته است.
 وی افزود: اقتصاد کش��ور در س��ال ۹۸ اتکای 
کمی به منابع نفتی داش��ت اما امس��ال به جرئت 
می توان گف��ت تمامی ات��کای درآمدهای ارزی 
مملک��ت روی صادرات غیر نفتی متمرکز ش��ده 

است. 
سرپرست وزارت صنعت ، معدن و تجارت اظهار 
ک��رد: صادرات ع��لاوه بر اینکه مس��یر تولیدات 
داخل��ی را هموار می کند نقش بس��یار مهمی در 

تامین مواد اولیه کارخانه های داخلی دارد.
 وی ادامه داد: ص��ادرات از جنبه های مختلف 
برای اقتصاد مملکت حائز اهمیت اس��ت که باید 

بیش از گذشته به این مهم پرداخته شود.
مدرس خیابانی با اشاره به اینکه جهش تولید 
و صادرات به هم گره  خورده اس��ت، گفت: بدون 
توجه به توسعه صادرات و پیدا کردن راه تصرف 
کالاه��ای ایرانی در بازاره��ای خارجی نمی توان 

به دنبال تحقق جهش تولید بود.
وی ضمن اشاره به صادرات ۴۲ میلیارد دلاری 
سال ۹۸ در کش��ور افزود: از این میزان صادرات 
۶۰ درصد یعنی بیش از ۲۴ میلیارد دلار فقط به 

۱۵ کشور همسایه بوده است. 
سرپرس��ت وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
اظهارکرد: امس��ال هم تمرکز کشور همین است 
البته از ممالک س��ی آی اس، اوراس��یا، ۲ شریک 
ب��زرگ تجاری یعن��ی چین و هن��د و همچنین 

بازارهای شرق آفریقا غافل نخواهیم بود.
وی ادامه داد: تجار و بازرگانان با وجود تمامی 
فش��ارها و محدودیت ه��ای بین المللی در س��ال 
گذش��ته خوش��بختانه راه ورود کالای ایرانی به 
بازار خارجی را پیدا و در این مسیر نقش آفرینی 

بس��یار درخش��انی کردند. مدرس خیابانی بیان 
کرد: ای��ران در همه حوزه ه��ای تجارت خارجی 
اعم از کش��تیرانی، بنادر، بان��ک، بیمه و... تحت 

شدیدترین محدودیت ها قرار دارد.  
وی با تاکید به اینکه نقش اس��تان های مرزی 
در بح��ث ص��ادرات فوق الع��اده تعیین کنن��ده 
اس��ت، گفت: وقتی ۶۰ درص��د صادرات مملکت 
به کش��ورهای همسایه اس��ت مفهومش این که 
نقش��ی  زمین��ه  ای��ن  در  م��رزی  اس��تان های 
تعیین کنن��ده دارند. سرپرس��ت وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت اف��زود: می��زان ص��ادرات از 
بازارچه ه��ای مرزی درحال حاض��ر ۳برابر میزان 
واردات اس��ت. وی اظهار ک��رد: به طورکلی نقش 
بازارچه های مرزی کشور از جنس صادرات است 
ت��ا واردات. مدرس خیابانی گفت: خوش��بختانه 
به موازات توس��عه صادرات کنترل واردات هم در 
دستور کار است. وی اضافه کرد: در حوزه واردات 
ب��ه  جز کالاهای اساس��ی، مواد اولی��ه، قطعات و 
تجهیزات��ی ک��ه در داخل تولید نمی ش��ود بقیه 
واردات از طریق ثبت س��فارش مح��دود خواهد 
ش��د. سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
یادآور ش��د: مناب��ع ارزی و تولی��د داخل با این 
اقدام حفاظت و حمایت می ش��ود. وی ادامه داد: 
تولی��د داخ��ل و جهش تولید با کنت��رل واردات 
حمای��ت خواهد ش��د. مدرس خیابان��ی تصریح 
ک��رد: کالای ایرانی باید افتخار هر ایرانی باش��د 
از این رو باید در س��رلوحه تمامی فعالیت ها قرار 
گیرد. وی ادامه داد: سال گذشته ۳ میلیارد دلار 
برای س��اخت داخل قرارداد بس��ته شد که یک 
میلی��ارد دلار از کالاهای وارداتی س��اخت داخل 
ش��د. سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: امس��ال برنامه س��اخت داخل ۳.۲میلیارد 
دلار اس��ت.وی در بخ��ش دیگ��ری از س��خنان 
خود اب��راز کرد: به طورکل��ی از مجموع ۱۰ هزار 
و ۵۰۰تا ۱۰ هزار و ۶۰۰ معدن در کش��ور ۴هزار 
و ۴۰۰ معدن غیرفعال اس��ت. مدرس خیابانی بر 
ضرورت فعال سازی معادن کوچک و متوسط در 
کشور تاکید کرد و گفت: بخش معدن جایگزین 

مناسبی برای حوزه نفت است. وی افزود: بهترین 
بخش اقتصاد ب��رای جبران کمب��ود درآمدهای 
نفتی معدن و صنای��ع معدنی خواهد بود چراکه 
بخش مع��دن می تواند به عن��وان جایگزین نفت 
با ارزآوری بس��یار ب��الا به کمک اقتص��اد ایران 
بیاید. سرپرس��ت وزارت صنعت ، معدن و تجارت 
اظهارکرد: یکی از پاشنه آشیل های بخش معادن 
نوس��ازی تجهی��زات بهره ب��رداری از پهنه ه��ای 
معدنی اس��ت که باید تلاش ک��رد تجهیزات این 

بخش هم نوسازی شود. 
وی ادامه داد: برای بهره برداری اصولی و صحیح 
از معادن باید از تجهیزات کافی و بروز اس��تفاده 
کرد. م��درس خیابان��ی گفت: مع��دن و صنایع 
معدنی در سال گذش��ته توانسته ۹میلیارد دلار 
صادرات داشته باش��د و به همین برای می تواند 
یک منبع قابل اتکا برای جبران کمبودهای ناشی 

از کاهش فروش نفت باشد.
وی اضاف��ه کرد: امس��ال ۱۰.۵ میلی��ارد دلار 
صادرات برای بخش مع��دن و صنایع معدنی در 

کشور هدف گذاری شده است.
سرپرس��ت وزارت صنع��ت ، مع��دن و تجارت 
خاطرنش��ان ک��رد: اولوی��ت اصلی کش��ور امروز 
صادرات و ارزآوری است و باید ارزهای صادراتی 
را در بخش ه��ای مختل��ف ب��ه  عن��وان مکم��ل 
درآمدهای نفتی در نظر گرفت که در این بخش 
حوزه صادرات مع��دن و صنایع معدنی می تواند 

نقش آفرینی جدی داشته باشد.
وی گف��ت: هم اکن��ون ۴۵ تا ۴۶ ه��زار واحد 
صنعتی در ش��هرک های صنعتی کش��ور مستقر 
هس��تند که از این تعداد ۱۰ هزار واحد غیرفعال 
اس��ت یعنی اس��تان های کش��ور به طور تقریبی 
بی��ن ۱۲ ت��ا ۳۳ درصد واحد صنعت��ی غیرفعال 
در ش��هرک های صنعتی خود دارن��د که باید در 

راستای فعال سازی این واحدها تلاش کرد.
م��درس خیابان��ی همچنی��ن گف��ت: تولی��د 
واحدهای��ی ک��ه در حال فعالیت هس��تند باید از 
حیث کمیت و کیفیت محص��ولات این واحدها 

افزایش پیدا کند. 

وی گف��ت: ب��ه  طور کل��ی در ۲ماهه امس��ال 
تلویزی��ون تا ۵۰ درصد، یخچ��ال تا ۱۴۴درصد، 
آلومینی��وم، پتروش��یمی و پ��ودر آلومین��ا همه 

افزایش تولید داشته اند.
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت ادامه 
داد: مقام معظم رهبری با نامگذاری سال جهش 
تولید حرکت معناداری را در حوزه تولید کش��ور 
تعریف کرده اند و بر این اس��اس وقتی صحبت از 
جهش تولید می شود انتظار حرکت فراتر از تداوم 

روندهای گذشته است.
وی گفت: امس��ال مفهوم توجه به تولید که در 
نامگذاری امسال با شعار »جهش تولید« متبلور 

شده بسیار متفاوت از سال های قبل است.
مدرس خیابانی افزود: نامگذاری امسال به نام 
»جهش تولید« در شرایطی از سوی مقام معظم 
رهبری انجام شده که دشمنان در فضای تحریم 
تلاش کرده اند ۲ بخش معیشت مردم و اشتغال 
را هدف قرار دهند و از این ناحیه به کشور آسیب 

برسانند.
ک��ه  اس��ت  در حال��ی  ای��ن  اظهارک��رد:  وی 
ش��یوع ویروس کرونا نی��ز به عن��وان یک عامل 
پیش بینی نش��ده ب��ه مجموع��ه محدودیت های 
کش��ور اضافه شد اما درس��ت در همین شرایط 
س��خت جهش به معنای واقع��ی در تولید برخی 

اقلام و تجهیزات پزشکی رخ داده است.
سرپرس��ت وزارت صنعت ، مع��دن و تجارت با 
تأکید بر اینکه راه دس��تیابی ب��ه اهداف جهش 
تولید از صادرات می گذرد، افزود: هم اکنون بازار 
داخل��ی به  دلیل رکود و کاهش درآمدهای مردم 

قدرت جذب مازاد تولید را ندارد.
وی در ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد : تولید بدون 
تقاضا مسیر درستی را ادامه نمی دهد پس مسیر 
اصلی جهش تولید از صادرات می گذرد از این رو 
بای��د برای صادرات یک مس��یر کام��لا هموار و 
به اصطلاح س��بز در نظر گرفت تا صادرکنندگان 
ب��دون هیچ گون��ه محدودیت و چالش��ی حرکت 
کنن��د و کالاهای صادراتی راه خود را به س��مت 

بازارهای خارجی باز کنند.

استان کرمان از نظر حجم و تنوع ذخایر، میزان 
اس��تخراج، ارزش افزوده و تاثیر در تولید ناخالص 
داخلی کشور با فاصله زیادی نسبت به استان های 
دیگر رتبه اول را به خود اختصاص داده است. با 
اینکه این استان از نظر ذخایر معدنی غنی است، 
متاسفانه سهم چندانی در تولید ناخالص داخلی 
کشور ندارد؛ هرچند بزرگ ترین معادن کشور در 
کرمان قرار دارند. ازآنجایی که زنجیره ارزش مواد 
معدنی در این اس��تان هنوز کامل نشده، کرمان 
هنوز نتوانسته به عنوان یک پیشران اقتصادی با 
قوت عمل کند و در افزایش درآمد س��رانه نقش 

چشمگیری داشته باشد.
 متاس��فانه ما به تولیدات داخل��ی چندان بها 
نمی دهیم، این در حالی اس��ت که برخی صنایع 
داخلی به دلیل قیمت ب��الا، زمان بر بودن فرآیند 
تولی��د و کیفی��ت پایی��ن نمی توانند ب��ا کالای 
مش��ابه خارجی رقابت کنن��د؛ بنابراین برگزاری 
نمایشگاه ماش��ین آلات در کرمان، میدانی برای 
بخ��ش خصوصی، صنای��ع داخلی و دانش��گاه ها 
فراهم می کند. نمایش��گاه کرمان راهی اس��ت تا 
معادن و صنایع معدنی با یکدیگر آش��نا ش��وند 
و به تبادل نظر بپردازند. انتظار ما این اس��ت که 
فع��الان بخش خصوص��ی و واحده��ای صنعتی 
ک��ه در تامین تجهی��زات و روش ه��ای نوین به 
توانمندی هایی رس��یده اند در نمایش��گاه حضور 
به هم رسانند و به فعالان معدنی مشاوره بدهند. 
به باور من اگر توانمندی های داخلی شرکت های 
بزرگ و کوچک نمایش داده شود، این نمایشگاه 

موفق است. 
شرکت کنندگان در این نمایشگاه به دو دسته 
تقسیم می ش��وند؛ دس��ته ای از آنها شرکت های 
کوچک هس��تند ک��ه در ارائه خدم��ات و تامین 
کالاه��ا توانمند بوده و انتظ��ار داریم که بتوانند 
ظرفیت های خود را به خوبی نش��ان دهند. دسته 
دیگر شرکت های بزرگ معدنی هستند که انتظار 
داریم نیازه��ای خود را بیان کنند تا ارتباط بین 
عرضه و تقاضا برقرار شود؛ بنابراین اگر نمایشگاه 
کرمان در این س��طح برگزار ش��ود به طور قطع 
موفق اس��ت اما اگر تنها به یک برگزاری س��اده 
بس��نده کند تا غرفه ای به فروش برسد و شرکت 
بهره برداری هم س��ودی ببرد، نمایش��گاه موفقی 

نخواهد بود.

 پیام تسلیت ریاست 
 هیات عامل ایمیدرو 

 در پی درگذشت 
مدیر امور اداری ایمیدرو

در پی درگذش��ت ناگهانی 
آق��ای صالحی مدی��ر اداری 
و پش��تیبانی ایمی��درو پیام 
تسلیتی صادر کرد.  به گزارش 
روابط عمومی ایمیدرو، متن 

پیام بدین شرح است: 
 به نام خدا

ّهِ وَإنِاَّ إلِیَْهِ  الذَِّی��نَ إذَِا أصََابتَْهُمْ مُصِیبَهٌ قَالوُا إنِاَّ لَِ
رَاجِعُونَ

خب��ر ناگهان��ی درگذش��ت مدی��ر خ��وب و 
تلاشگرمان؛ مرحوم آقای مهدی صالحی موجب 

تألم و تأثر فراوان شد.
خدمات ماندگار مرح��وم صالحی در مدیریت 
اداری و پش��تیبانی ایمی��درو و ارتب��اط نزدیک 
وی ب��ا همکاران، هم��واره از وی مردی محبوب 
و گ��ره گش��ا در س��ازمان و زی��ر مجموعه ها به 
نمایش گذاشت. اینجانب ضمن عرض تسلیت به 
همکاران، خانواده و بس��تگان مرحوم صالحی، از 
درگاه خداوند منان برای آن مرحوم علو درجات 
و رحمت واس��عه الهی و برای جمیع بازماندگان 

صبر جمیل و اجر جزیل مسئلت دارم.
خدادادغریبپور
رئیسهیاتعاملایمیدرو

ارتباط بین عرضه  و تقاضا 
از راه نمایشگاه

سیدمهدیطیبزاده
رئیساتاقبازرگانیکرمان
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یادداشت

خبر

نشس��ت بررس��ی روند اجرای طرح های توسعه ای گل گهر 
ب��ا حضور جمش��ید ملارحمان مدیرعامل ش��رکت معدنی و 
صنعتی گل گهر، فدایی اس��تاندار کرمان، ش��هباز حس��ن پور 
رئیس مجمع نمایندگان اس��تان، صم��دالله محمدی نماینده 
بافت در مجلس شورای اس��لامی و برخی از معاونان شرکت 
گل گهر در مح��ل دفتر جذب س��رمایه گذاری های اقتصادی 

استان کرمان برگزار شد.
ب��ه گ��زارش معدن نیوز، جمش��ید ملارحمان با اش��اره به 
طرح های توس��عه ای منطقه معدنی و صنعتی گل گهر گفت: 
وصول مطالب��ات معوق مانده گل گهر از ش��رکت های دیگر، 
بهبود وضعیت مالی ش��رکت، پرداخت ه��زار و ۲۰۰ میلیارد 
توم��ان پول ب��رای اجرای طرح انتق��ال آب از خلیج فارس به 
س��یرجان در سال ۹۸ و افزایش س��رمایه شرکت به ۱۰ هزار 
میلیارد تومان در س��ال جدید، بخش��ی از اقدامات توسعه ای 

شرکت گل گهر بوده است.
مدیرعام��ل ش��رکت گل گهر افزود: قرار اس��ت در امس��ال 

از س��وی ش��رکت گل گهر و ش��رکت های هم گروه ۱۳ طرح 
توس��عه ای در منطقه گل گهر افتتاح و اجرای ۱۳ طرح دیگر 

هم آغاز شود.
وی ب��ا حمایت از نگاه اس��تاندار کرمان در زمینه توس��عه 
اس��تان تاکید کرد: گل گهر آمادگی دارد در طرح های مرتبط 

دارای توجیه اقتصادی سرمایه گذاری کند.
محمدجواد فدایی، اس��تاندار کرمان نی��ز با تاکید دوباره بر 
ضرورت توجه ش��رکت های بزرگ به توس��عه متوازن استان 
اظهار کرد: زمانی می توانیم از توس��عه یافتگی س��خن بگوییم 
که میانگین شاخص های توس��عه در همه مناطق این استان 

بهبود یابد.
ش��هباز حس��ن پور، نماینده مردم س��یرجان و بردسیر در 
مجلس نیز در این نشس��ت با اش��اره به وجود ش��رکت های 
متع��دد معدنی و صنعتی در س��یرجان گف��ت: وجود معادن 
و زیرمجموعه ه��ا، نعمت ه��ای خ��دادادی ب��رای این منطقه 
به ش��ما رمی روند چرا ک��ه در این بحران اقتص��ادی و تورم، 

اشتغال را بیمه کرده اند و سبب پایداری اشتغال شده اند. وی 
ضمن تش��کر از ایفای نقش گل گهر و ش��رکت های بزرگ در 
مس��ئولیت های اجتماعی، خواستار جدیت بیشتر در این باره 
ش��د و اف��زود: ما به مردم بدهکاریم و ه��ر قدمی برای رفاه و 
آسایش آنها برداریم کم است. رئیس مجمع نمایندگان استان 
کرمان با اش��اره به ظرفیت خ��وب منطقه گفت: ظرفیت این 
را داری��م که هر ماه ی��ک کلنگ زنی و افتتاح ی��ک پروژه را 
داشته باشیم. نقش مدیران خلاق در اینجا مشخص می شود 
و بن��ده از هر مدیری که جس��ارت به خرج ده��د و پای کار 
بیای��د حمایت می کن��م. برای هرگونه کمک اع��م از مجوز و 
زیرساخت آماده ام و برای تحقق شعار »سیرجان بهشتی برای 

کارآفرینان« از هیچ تلاشی دست برنخواهم داشت.
همچنین در این نشس��ت مقرر شد، شرکت گل گهر طوری 
برنامه ری��زی کند که ط��رح انتقال آب به منطق��ه معدنی و 
صنعت��ی گل گهر تا ۱۵ تیر با حضور یکی از مقام های ارش��د 

کشور به بهره برداری برسد.

همچنین مقرر ش��د ش��رکت معدنی و صنعت��ی گل گهر با 
اس��تفاده از ظرفیت مش��اور متخصص، طرح ه��ای اقتصادی 
معطل س��رمایه گذاری در کرمان را شناس��ایی و موارد دارای 

توجیه فنی و اقتصادی را به استانداری اعلام کند.
در این نشس��ت توجه به شهرس��تان های کمت��ر برخوردار 
اس��تان کرمان م��ورد توافق طرفی��ن قرار گرف��ت و مدیران 
گل گهر و اس��تاندار کرمان توافق کردند موانع سرمایه گذاری 
گل گهر در این مناطق را در حضور مدیران ش��رکت ایمیدرو 
 و وزارت صنع��ت، مع��دن وتجارت بررس��ی و ح��ل و فصل

کند.
تش��کیل کنسرسیومی متشکل از شرکت های بزرگ استان 
برای مش��ارکت اقتصادی در طرح های پتروش��یمی اس��تان 
کرمان نیز یکی از پیشنهادهای ملارحمان مدیرعامل گل گهر 
بود که با اس��تقبال نماینده ارش��د دولت در اس��تان کرمان 
روبه رو ش��د و فدائی تاکید کرد تش��کیل این کنسرس��یوم از 

سوی استانداری دنبال خواهد شد.

آغاز اجرای ۱۳ طرح توسعه ای دیگر در منطقه گل گهر 

تبادل دانش از مسیر نمایشگاه معدن
در آستانه برگزاری نمایشگاه تخصصی معدن مطرح شد

 تبعات نبود نظارت کافی
 بر فعالیت های معدنی

در حوزه معدن قوانین ش��فاف هستند اما مشکل 
بر س��ر نظارت ها اس��ت. متاسفانه در ایران نظارت با 
مش��کلاتی روبه رو است و شاهد نظارت کافی و لازم 
بر فعالیت معدنی نیستیم؛ در نتیجه هر روز آلودگی 
محیط زیست و طبیعت بیشتر می شود. درحالی که 
قوانین ما در دنیا جزو کامل ترین ها هس��تند و اصل 
۵۰ قانون اساسی هم به حفظ محیط زیست ازسوی 
تمام��ی ارگان ها و مردم اش��اره می کند، متاس��فانه 
در عم��ل پیگیری ه��ای لازم را نمی بینی��م. به طور 
مث��ال در جنگل های ارس��باران آذربایجان ش��رقی 
برداش��ت هایی انجام می ش��ود که بدون مجوزهای 
لازم اس��ت؛ در نتیجه شاهد هس��تیم که جنگل ها 
را تخریب می کنند و آلودگی آب و خاک را افزایش 
می دهند. مورد دیگر معدن طلا در این استان است. 
با اینکه آلودگی سیانور در این منطقه گزارش شده، 
به دلی��ل اینکه نظ��ارت کافی وجود ندارد، ش��اهد 
هستیم محیط زیست نتوانس��ته کار چندانی انجام 
ده��د. ب��ا اینکه این منطقه رو به نابودی اس��ت، در 
عمل اقدام موثری دیده نشده است. فراموش نکنیم 
که کوه خواری ها پوش��ش گیاهی را تخریب و تنوع 
جان��وری را در معرض خطر تهدی��د قرار می دهند؛ 
ضمن اینکه سلامت اهالی را هم به خطر می اندازند. 
در ادام��ه باید گفت نزدیک��ی معادن به آبخوان های 
زیرزمین��ی، رودخانه و چش��مه ها اث��ر منفی بر آنها 
دارد. گاه��ی حفر گودال باعث می ش��ود تجمع آب 
ش��کل بگی��رد و جانوران از این آب آلوده اس��تفاده 
کنن��د یا اینکه آب آلوده به زیرزمین نفوذ و آب های 

زیرزمینی را هم آلوده کند. 
 گاه��ی هم معدن��کاران پس��اب ها را رها کرده و 
هی��چ مس��ئولیتی در قبال آن برعه��ده نمی گیرند. 
معدن��کاران به بازس��ازی بعد از برداش��ت توجهی 
ندارن��د. بس��یار پیش آم��ده که آنه��ا منطقه ای را 
کش��ف کرده و بعد از آن به منطقه دیگری می روند 
و به عبارتی حوزه فعالیت خود را گسترش می دهند، 
در حالی که منطقه قدیمی را بدون بازسازی و احیا، 

رها می کنند.

افزایش صدور پروانه 
بهره برداری معدن 

براس��اس جدیدترین آمار منتش��ر شده از سوی 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، در ۲ماهه ابتدایی 
امس��ال، تع��داد گواهی کش��ف و پروانه اکتش��اف 
صادرشده در حوزه معدن کاهش داشته  و تنها صدور 
پروانه بهره برداری ۱۰ درصد رش��د کرده اس��ت. به 
گزارش ایس��نا، در ۲ ماه اول س��ال ۱۳۹۷، معادل 
۶۶ فقره گواهی کش��ف و در مدت مش��ابه امس��ال 
)۱۳۹۹( معادل ۵۸ فقره گواهی کش��ف صادر شده 
اس��ت که نسبت به مدت مش��ابه سال گذشته افت 
۱۲.۱درصدی داش��ته است. همچنین در این مدت 
تعداد اکتش��اف صادر ش��ده در این مدت نسبت به 
مدت مش��ابه سال گذش��ته، ۲۰ درصد کمتر شده 
ش��ده اس��ت. در ۲ماهه ابتدایی امس��ال ۱۲۴ فقره 
پروانه اکتش��اف صادر شده درحالی در مدت مشابه 
سال گذشته این رقم ۱۵۵ فقره بوده است. براساس 
این آم��ار تنها صدور پروانه بهره برداری نس��بت به 
مدت مش��ابه س��ال گذش��ته اوضاع بهتری داشته 
اس��ت. در فروردین و اردیبهش��ت امس��ال ۷۶ فقره 
پروان��ه بهره برداری صادر ش��ده اس��ت در حالی که 
می��زان صدور ای��ن مجوز معدنی در مدت مش��ابه 
س��ال گذش��ته ۶۹ فقره بوده است که نشان از رشد 
۱۰.۱درص��دی دارد. همچنی��ن میزان اش��تغال به 
واس��طه صدور پروانه های بهره برداری در این مدت 
)فروردین و اردیبهشت ۹۹( ۴۷.۹ درصد رشد کرده 
است. ۲ماهه ابتدایی سال گذشته ۵۰۵ نفر مشغول 
ش��دند اما در ۲ماهه ابتدایی امس��ال میزان اشتغال 
به ۷۴۷ نفر رس��یده است. علاوه بر این در مدت یاد 
ش��ده امسال سرمایه مجوزهای صادره برای گواهی 
کش��ف معادن نیز افت ۲۲.۵ درصدی داشته است. 
در ۲ماهه امسال، ۱۳۰ میلیارد ریال صرف عملیات 
اکتش��اف ش��ده اس��ت در صورتی که در ۲ ماه سال 

گذشته ۱۶۸ میلیارد ریال صرف شده است.

سعید اکبرپور
 کارشناس ارشد محیط زیست

به نظر می رس��د چیزی ش��بیه به یک بحران در انتظار 
ماش��ین های س��نگین معدن��ی کش��ور باش��د. محمدرضا 
بهرام��ن، رئیس خانه معدن ایران به تازگی از افزایش ۶۰تا 
۷۰درصدی قیمت ماش��ین های معدنی در س��ال گذشته 
خبر داده اس��ت. در همین حال هپکو، شرکت تولیدکننده 
ماشین های سنگین کشور نیز اوضاع نا به سامانی دارد و این 
آش��فتگی از امید به تولید داخلی می کاهد. به نظر می رسد 
همین ناآرامی ها ش��رکت های معدنی کش��ور را به استفاده 
از ماش��ین های وارداتی مستعمل و دست دوم ترغیب کرده 

است.

ب��ه گ��زارش برن��ا، عبدالرض��ا صالح��ی، دبی��ر انجمن 
واردکنندگان ماشین آلات معدنی در پاسخ به سوالی درباره 
دلایل این افزایش قیمت گفت: اصلی ترین دلیلی که سبب 
این افزایش قیمت شد، گران شدن ارز بود در سال گذشته 

ارز ۴ تا ۵برابر جهش قیمت را تجربه کرد.
وی افزود: این ماش��ین ها وارداتی هس��تند، پس عجیب 
نیس��ت با افزایش بهای ارز قیمت آنها تا این اندازه افزایش 
پی��دا کند. همچنین با گران ش��دن قیمت ارز، ش��مار ارز 
موج��ود در ب��ازار کم می ش��ود و واردات از این س��و نیز به 
مش��کل برمی خورد، چون تقاضا برای ارز به منظور واردات 

وج��ود دارد ولی ارز کم اس��ت. در نتیجه واردات س��خت 
می شود و قیمت ماشین ها کاهش پیدا می کند. مگر اینکه 
ماش��ین ها از طریق نمایندگی ها خریداری ش��ود و وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت واردات را تنها ب��ه نمایندگی ها 

منحصر کند تا از شمار واسطه کم شود.
صالح��ی در پاس��خ ب��ه این پرس��ش که آیا می ت��وان با 
واگ��ذاری هپکو ب��ه ایمیدرو به تولید داخلی ماش��ین های 
س��نگین معدن��ی امی��دوار ب��ود، گف��ت: واگ��ذاری هپکو 
ب��ه ایمیدرومی توان��د در ابت��دای ام��ر کم��ک کن��د این 
ش��رکت در حمای��ت دول��ت از بدهی ه��ای خ��ود بکاهد 

ام��ا ای��ن در کوتاه مدت خوب اس��ت و دولت��ی ماندن این 
 ش��رکت در طولانی م��دت می توان��د مش��کلات دیگ��ری 

بیافریند.
وی اف��زود: هپکو باید فعالیت تولیدی خود را با همکاری 
یک ش��رکت خارج��ی مجهز به فناوری ه��ای روز به پیش 
ببرد. ما در داخل از فناوری لازم برای س��اخت ماشین های 
س��نگین معدنی برخوردار نیس��تیم و س��اخت شماری از 
قطعات مانند موتور در داخل مقرون به صرفه نیس��ت حتی 
تولیدکنن��دگان چین��ی و کره ای هم ای��ن قطعات را خود 

تولید نمی کنند.

بحران در انتظار ماشین های سنگین معدنی

 منیر حضوری: 
هشتمین نمایش��گاه بین المللی معدن، صنایع 
معدنی، فرآوری مواد معدنی و تجهیزات وابسته و 
ششمین نمایشگاه بین المللی ماشین آلات معدنی 
و راهسازی، نخس��تین رویداد مرتبط با معدن و 
صنای��ع معدنی اس��ت که پس از ش��یوع ویروس 
کرونا قرار اس��ت در کرمان برگزار ش��ود. این دو 
روی��داد مهم معدن��ی از اول تا ۴ تیر در س��ایت 
نمایشگاه های بین المللی کرمان به روال هر سال 

برپا خواهد شد. 
باوج��ود اینکه برخی فعالان معدنی از ش��یوع 
وی��روس کرون��ا نگ��ران و مخالف برگ��زاری این 
نمایش��گاه هس��تند، بنا بر اعلام وزارت بهداشت، 
از ۲۰ خ��رداد در  مج��وز برگ��زاری رویداده��ا 
اس��تان های سفید داده شده اس��ت. ازآنجایی که 
کرمان نیز جزو استان های سفید به شمار می رود، 
مس��ئولان مطرح کرده اند که برپایی نمایشگاه در 

این استان خطری ندارد. 
چندی پی��ش محمود بندرچی، رئیس س��تاد 
متال��وژی،  مع��دن،  نمایش��گاه های  برگ��زاری 
ف��ولاد، ریخته گ��ری، طلا و جواهر و س��نگ های 
س��اختمانی، اظهار ک��رد: ما ب��رای برگزاری این 
رویداد مهم با ستاد کرونا و دانشگاه علوم پزشکی 
استان هماهنگ هستیم تا پروتکل های بهداشتی 
رعایت شود. او درباره اهمیت شرکت در نمایشگاه 
نیز گفت: شرکت ها ۲۵ درصد بازار فروش خود را 
در این نمایشگاه های تخصصی به دست می آورند؛ 
در نتیجه نگرانی در زمینه حضور شرکت ها وجود 

ندارد. 
روزنام��ه »روزگار معدن« درب��اره اهمیت این 
نمایش��گاه تخصصی با کارشناس��ان این حوزه و 
ش��رکت کنندگان در نمایشگاه گفت وگو کرده که 

در زیر می خوانید.
توسعه روابط با مشتری �

مقص��ودی،  محمدج��واد 
و  مدی��ره  هی��ات  عض��و 
معاون��ت فن��ی و توس��عه 
شرکت صنایع مس شهید 
باهن��ر در پاس��خ ب��ه این 
سوال که این مجموعه چه 
هدفی از شرکت در هشتمین نمایشگاه بین المللی 
معدن و همچنین ششمین نمایشگاه ماشین آلات 
معدنی دارد، گفت: نمایش��گاه ها همیش��ه ابزاری 
ب��رای تب��ادل دان��ش بوده ان��د. دان��ش به معنی 
اطلاعاتی اس��ت که پردازش و اصلاح  ش��ده و در 
بافتی مناس��ب قرار می گیرد. در جامعه مبتنی بر 
دانش امروز، اطلاعات ی��ک منبع تعیین کننده و 
جذاب هس��تند؛ بنابراین تولید، انتخاب و انتقال 
اطلاع��ات یک��ی از مهم ترین وظای��ف یک نظام 
اقتصادی است. عضو هیات مدیره و معاونت فنی 
و توس��عه شرکت صنایع مس شهید باهنر با بیان 
بازاریاب��ی،  تم��ام روش ه��ای  می��ان  از  اینک��ه 
نمایشگاه ها بیشترین کارکرد را دارند، اظهار کرد: 
بسیاری از ش��رکت ها در نمایشگاه ها حضور پیدا 
می کنند تا محصولات خود را تبلیغ کنند. گاهی 
اوقات در این عرصه می توان به فروش محصولات 

نی��ز پرداخت. حضور در نمایش��گاه های داخلی و 
خارجی به توس��عه روابط با مشتری، جست وجو 
ب��رای ش��رکا و کارکن��ان جدید و مطرح ش��دن 
ش��رکت ها کمک می کند. نمایش��گاه ها بازارهای 
آزمایشی برای محصولات جدید هستند؛ از این رو 
به عن��وان اب��زار تحقی��ق در بخ��ش ب��ازار عمل 
می کنن��د. همچنین حض��ور در نمایش��گاه ها به 
افزایش آگاهی مردم از ش��رکت، تحلیل وضعیت 
ب��رای ف��روش  ب��ازار و آماده س��ازی زمینه ه��ا 
محص��ولات و خدم��ات کمک می کن��د؛ بنابراین 
حضور در نمایشگاه برای شرکت های جدید مهم 
اس��ت، چراکه آنها می خواهند دیدگاهی از رقبا، 
عملک��رد و محص��ولات آنه��ا به دس��ت آورن��د. 
مقصودی در پاس��خ به این س��وال که امسال چه 
انتظ��اری از ای��ن نمایش��گاه دارید، بی��ان کرد: 
نمایش��گاه امس��ال می تواند عرصه مناسبی برای 
حضور فعالان بخش خصوصی و دولتی، همچنین 
ش��رکت های دانش بنی��ان و دانش��گاه ها در کنار 
واحدهای صنعتی و معدنی فعال فراهم کند تا در 
این میدان هرچه بیشتر از توانمندی های داخلی 
ارتق��ای به��ره وری و کیفی��ت در  در راس��تای 
زمینه های مختلف اس��تفاده ش��ود. البته حضور 

ش��رکت های معدنی خارجی باس��ابقه، به ارتقای 
س��طح کیفی نمایش��گاه و ارائه خدمات مناسب 
کمک ش��ایانی خواهد کرد.  عضو هیات مدیره و 
معاونت فنی و توس��عه شرکت صنایع مس شهید 
باهن��ر درباه اهمیت ماش��ین آلات معدنی و نقش 
آنها در رش��د معدن، گفت: معادن کشور به دلیل 
عقب افتادگی فناوری، هم در روش های استخراج 
و هم در ماش��ین آلات بهره وری مناسبی ندارند؛ 
بنابراین آنچه باید در کرمان اتفاق بیفتد، نهضت 
فناوری، فرآوری و افزایش بهره وری اس��ت. برای 
نمونه در حوزه معادن س��نگ و سنگ آهن نیروها 
آموزش دیده نیستند، ماشین آلات قدیمی هستند 
و روش های اس��تخراج جدید نیس��تند؛ درنتیجه 

ضایعات فراوان و بهره وری بسیار پایین است. 
مقصودی تاکی��د کرد: وجود مع��ادن مختلف از 
جمله مس در رفسنجان و شهر بابک، زغال سنگ 
در زرند، کوهبنان و راور، سنگ آهن در سیرجان 
و زرند، کرومیت در اسفندقه، فاریاب و صوغان و 
نیز تیتانیوم در جنوب این اس��تان، نشان از غنی 
بودن این استان از لحاظ منابع معدنی و استقبال 
فع��الان این حوزه دارد که باید بیش از این مورد 

توجه قرار گیرد. 

عضو هیات مدیره و معاونت فنی و توسعه شرکت 
صنای��ع مس ش��هید باهنر درباره اینکه ش��رکت 
صنایع مس شهید باهنر قرار است در سال جهش 
تولید چه برنامه هایی را پیش ببرد، گفت: شرکت 
صنایع مس ش��هید باهنر درصدد است باتوجه به 
اهتمام هلدین��گ صدر تامی��ن به منظور تکمیل 
زنجیره تولید صنای��ع فلزی، به حوزه تولید کاتد 
مس��ی ورود کند؛ از این رو، این مجموعه در حال 
مذاکره با معدنکاران و صنایع وابسته به این حوزه 
اس��ت تا بتواند به رسالت خود در راستای توسعه 
اش��تغال عمل کند و به هدف جهش تولید جامه 

عمل بپوشاند.
نمایشگاهی که تعطیل بردار نیست �

امیر اس��ماعیلی شاهسوارانی، مشاور و مسئول 
امور اس��تان های س��ازمان نظام مهندسی معدن 
با اش��اره به اینکه ماش��ین آلات معدن��ی یکی از 
دغدغه های مهم امروز ما در بخش معدن اس��ت، 
اظهار کرد: اس��تفاده از ماشین آلات معدنی به روز 
یک مس��ئله حیاتی و مهم است. امروز در بخش 
ماش��ین آلات معدنی باید ب��ا رویکرد جدید پیش 
رفت تا بهره وری معدن و نرخ س��وددهی افزایش 
پیدا کند. او خاطرنش��ان ک��رد: اگر بخش معدن 
به ماش��ین آلات مدرن مجهز شود، نرخ تمام شده 
کاه��ش می یاب��د و رونق بیش��تری را در اقتصاد 

شاهد خواهیم بود. 
مش��اور و مسئول امور استان های سازمان نظام 
مهندس��ی معدن با اش��اره به اهمی��ت برگزاری 
نمایش��گاه تخصص��ی مع��دن در رون��ق اقتصاد، 
اظهار کرد: این نمایشگاه می تواند فضایی را برای 
ارائ��ه توانمندی ش��رکت های مختلف فراهم و به 
رش��د بخش معدن و در کل اقتصاد کشور کمک 

کند. در این بین س��ازمان نظام مهندسی معدن 
سعی دارد که بیش��ترین همکاری را با نمایشگاه 
تخصصی مع��دن و در کل ش��رکت های مختلف 
معدنی در کشور داشته باشد تا در جهت موفقیت 

آنها گامی برداشته شود. 
شاهس��وارانی ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه امس��ال 
نخستین س��الی است که ریاست س��ازمان نظام 
مهندس��ی مرکزی قصد دارد به ش��کل مس��تقیم 
در نمایش��گاه ورود پیدا کند، بیان کرد: سازمان 
نظام مهندس��ی معدن استان کرمان هر سال در 
این نمایش��گاه تخصصی شرکت کرده، اما امسال 
به طور اختصاصی ریاس��ت س��ازمان مرکزی هم 
قرار اس��ت در این همایش حضور فعالی داش��ته 
باش��د. او تاکید کرد: ما روسای استان ها را هم به 
حضور در نمایش��گاه ترغیب کرده ایم تا از نزدیک 
با شرکت ها دیدار داش��ته باشند وبه دغدغه های 

معدنی رسیدگی کنند. 
مش��اور و مسئول امور استان های سازمان نظام 
مهندس��ی معدن در پاسخ به این سوال که برخی 
ش��ایعات حکای��ت از آن دارد که به دلیل ش��یوع 
وی��روس کرونا این نمایش��گاه لغو خواهد ش��د، 
بیان کرد: مس��ئولیت لغو نمایشگاه با استانداری 
و برگزارکنندگان نمایش��گاه اس��ت و اگر ببینند 
ش��رایط خطرناک اس��ت، به طور قط��ع آن را لغو 
می کنن��د ام��ا از آنجایی که اس��تان کرمان جزو 
استان های س��فید معرفی شده می توان با رعایت 
 پروتکل ه��ای بهداش��تی ای��ن روی��داد را برگزار 
کرد. ضم��ن اینکه فعالان معدن��ی مدام در حال 
بازدی��د از مع��ادن و مراک��ز مربوطه هس��تند و 
نمی ت��وان به خاطر ویروس کرون��ا کار را تعطیل 

کرد.

محمد جواد مقصودی: معادن کشور به دلیل عقب افتادگی 
فناوری، هم در روش های استخراج و هم در 

ماشین آلات، بهره وری مناسبی ندارند؛ بنابراین آنچه 
باید در کرمان اتفاق بیفتد، نهضت فناوری، فرآوری و 

افزایش بهره وری است
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 شعار جهش تولید 
 در فولاد مبارکه اصفهان 

در  حال تحقق
فرمانده سپاه صاحب الزمان)عج( با بیان اینکه 
فولاد مبارکه اصفهان بخ��ش بزرگی از نیازهای 
کش��ور را تامی��ن می کن��د گف��ت: امیدواریم با 
توجه به ش��رایط اقتصادی کشور و ظرفیت های 
خوبی ک��ه در حوزه نیروی انس��انی و تجهیزات 
در فولاد مبارکه اصفهان وجود دارد، این شرکت 
بتوان��د همچنان با قوت به تولید روزافزون و رفع 

نیازهای صنایع دیگر کشور اهتمام ورزد.
ب��ه گزارش ف��ولاد مبارک��ه اصفهان، س��ردار 
مجتبی فدا افزود: به مناس��بت نام گذاری امسال 
به عنوان س��ال »جه��ش تولید« از س��وی مقام 
معظم رهب��ری، از فولاد مبارک��ه به عنوان یکی 
از بزرگ ترین تولیدکنندگان فولاد کشور بازدید 
کردی��م تا از نزدی��ک از عملکرد خوب مدیران و 
کارکنان این مجموعه ب��ا وجود محدودیت های 
ناشی از شیوع بیماری کرونا قدردانی کنیم و به 

این عزیزان خداقوت بگوییم.
وی خاطرنش��ان ک��رد: تولید در این ش��رایط 
و ب��ا توجه ب��ه تعطیل��ی بس��یاری از صنایع، با 
مدیریتی مثال زدنی اس��تمرار یافته و در ماه های 
اخیر رکوردهای مختلفی به دس��ت آمده اس��ت. 
خوش��بختانه در ف��ولاد مبارکه اصفهان ش��عار 
جهش تولید مقام معظم رهبری از همین ابتدای 

سال به خوبی در حال تحقق است.

 حمایت نمایندگان مجلس
 از صنعتگران

نماین��دۀ م��ردم ش��ریف اصفه��ان در مجلس 
ش��ورای اس��امی پ��س از بازدی��د از خط��وط 
تولی��د فولاد مبارکه اصفهان اظهار کرد: بس��یار 
خوش��حالم که امروز یکی از دستاوردهای عظیم 
کش��ور پ��س از انق��اب اس��امی را از نزدیک 
مشاهده کردم. به گزارش فولاد مبارکه اصفهان، 
امیرحس��ین بانکی پ��ور ضمن ابراز خرس��ندی 
از تحقق ش��عار »رونق تولید« در س��ال ۹۸ در 
فولاد مبارکه گفت: عملکرد درخش��ان مدیریت 
و کارکنان این ش��رکت از ابتدای س��ال تاکنون 
نش��ان می دهد ش��عار و راهبرد »جهش تولید« 
نی��ز ب��ا برنامه ریزی های خوبی که انجام ش��ده، 
 ب��ه ی��اری خداون��د و هم��ت کارکن��ان محقق 

خواهد شد.
وی در پاس��خ به این س��وال ک��ه نمایندگان 
محت��رم مجل��س ب��رای حمای��ت از تولید چه 
تمهیداتی اندیش��یده اند، گف��ت: درباره تصویب 
قوانی��ن راهگش��ا ب��رای تولیدکنندگان��ی مانند 
ف��ولاد مبارکه اصفهان، معتقدیم نمایندگان باید 
به صورت هماهنگ از تولیدکنندگان پش��تیبانی 

کنند و این امر را رسالت خود می دانیم. 
درعین ح��ال از صنع��ت انتظار داری��م موانع 
موجود را مطرح کند و مطمئن باشد نمایندگان 
برای رفع موانع قانونی و مس��ائلی ازجمله تامین 
مواد اولیه پیگیری های لازم را انجام خواهند داد 

و محکم پشت سر ایشان ایستاده اند. 

۶ پروژه زیست محیطی 
 فولاد خوزستان 
به پایان رسید

رئی��س اداره حفاظ��ت محیط زیس��ت اه��واز 
گفت: ۶پروژه از ۳۳ پروژه زیس��ت محیطی فولاد 

خوزستان به پایان رسید.
علی بنی عگبه در گفت وگ��و با ایرنا بیان کرد: 
۳۳ پ��روژه زیس��ت محیطی ب��ه مبل��غ ۲هزار و 
۸۴۰میلیارد ریال در ش��رکت فولاد خوزس��تان 
درنظر گرفته شده بود که از این پروژه ها تاکنون 
 ۶پ��روژه ب��ه مبل��غ ۱۰۳میلیارد ریال ب��ه پایان 

رسید.
وی اف��زود: همچنین ۸ پ��روژه در مرحله اجرا 
قرار گرفته که تا پایان امسال باید تکمیل شوند.

بن��ی عگبه با بیان اینک��ه دیگر پروژه های این 
ش��رکت در فاز طراحی و مهندس��ی قرار دارند، 
گف��ت: ای��ن پروژه ها ش��امل س��اخت غبارگیر 
عملک��رد  و  بهب��ود  موادرس��انی،  س��یلوهای 
غبارگیره��ای MH۷ و MH۸، نصب غبارگیر 
۰۴ - ۲۰، احداث رمپ سیس��تم تفکیک قراضه 

هستند.
شرکت فولاد خوزستان از شرکت های آلاینده 
در خوزستان است که در زمینه ایفای مسئولیت 
اجتماع��ی خود حدود ۴۹۰ هکتار فضای س��بز 

ایجاد کرده است.

مرکز پژوهش های مجلس در گزارش��ی به بررسی اقدامات 
شرکت های کلیدی و پیشرو جهانی در صنعت فولاد در حوزه 

توسعه فناوری و نوآوری پرداخت.
به گ��زارش مرکز پژوهش های مجلس ش��ورای اس��امی، 
دفتر مطالعات انرژی، صنعت و معدن این مرکز در گزارش��ی 
با عنوان»آینده صنعت فولاد ۲. بررس��ی اقدامات شرکت های 
کلی��دی و پیش��رو جهانی در صنعت فولاد در حوزه توس��عه 
فناوری و نوآوری« آورده است؛ ظهور فناوری های نو در قالب 
انقاب صنعتی چهارم، رقاب��ت تنگاتنگی را میان بخش های 
مختل��ف صنعت و مع��دن برای بهره گی��ری از این فناوری ها 
در زمینه افزایش به��ره وری و کاهش هزینه های تولید ایجاد 
کرده است. کشورهای پیشرو در صنایع فولاد نیز راهبردهای 
مشخصی برای استفاده از دستاوردهای فناورانه تدوین کرده 

و برنامه هایی را بدین منظور اجرایی کرده اند.
ای��ن گزارش می افزاید، هدف از این گزارش ترس��یم آینده 
صنعت فولاد از منظر اس��تفاده از فناوری های نوین، بررس��ی 
اقدامات ش��رکت های پیشرو جهانی در صنایع فولاد و جایگاه 
ایران در این حوزه اس��ت. کشورهای چین، ژاپن، کره جنوبی، 
هند، روس��یه، اتحادیه اروپا، ترکیه و ایالات متحده امریکا به 
عنوان تولیدکنن��دگان بزرگ فولاد در جهان گام های مؤثری 
در زمینه بهره  گیری از دس��تاوردهای انقاب صنعتی چهارم 

برداشته اند.
»براساس این گزارش برنامه ساخت چین« تاثیر گسترده ای 

روی صنعت فولاد این کش��ور داش��ته و ش��رکت های بزرگ 
فولادی با ابتکارات و طرح های جدی، در این مس��یر پیش��رو 
بوده اند. همچنین نهادها و مراکز جدیدی نیز برای توسعه این 
اکوسیستم ش��کل گرفته است و ارتباطات پویا و نظام مندی 

بین غول های فناوری و فولادسازی چین ایجاد شده است.
مرکز پژوهش های مجلس می افزاید؛ طرح های کشور ژاپن 
برای انقاب صنعتی چهارم بس��یار ج��دی بوده و از دولت تا 
فولادس��ازان عمده این کش��ور، همه در این مسیر، همگام و 

منسجم در حرکت هستند.
این گزارش می افزاید ش��رکت پوسکوی کره جنوبی و سایر 
فولادس��ازان بزرگ این کشور برای ادغام فناوری های نوین و 
صنعت فولاد برمبنای اس��تانداردهایی که بر پیش��برد مفهوم 
کارخانه و تولید هوش��مند و همچنین آموزش نیروی انسانی 

ماهر برای دنیای دیجیتال، متمرکز است، تاش می کنند.

براس��اس گزارش مرکز پژوهش ها اقدامات حمایتی دولت 
هند برای دیجیتالی کردن بخش تولید و به ویژه پژوهش در 
صنعت فولاد نیز مثال زدنی اس��ت. نهادهای دولتی مختلف با 
اختصاص بودجه های قاب��ل توجه به پژوهش های نوآورانه در 
صنعت، عزم راسخ خود را برای تحول دیجیتال نشان داده اند.
همچنین طرح های دیجیتالی ش��دن در کشورهای اروپایی 
نیز مهم و فراگیر هس��تند و بسیاری از نهادها و تشکل ها در 
اتحادی��ه اروپا در تاش برای حمایت از این طرح ها هس��تند. 
شرکت های فناور با شتاب خوبی در این زمینه در حال حرکت 
بوده و شواهد نشان می دهد که انقاب صنعتی چهارم در این 
اتحادیه به صورت جدی در حال پیگیری و پیاده سازی است.

براس��اس ای��ن گ��زارش کش��ور روس��یه با ش��کل دادن 
همکاری های گسترده بین شرکت های فولادی و شرکت های 
فعال در زمینه فناوری اطاعات و با مشارکت دادن دانشگاه ها 
و حفظ ارتباط شان با صنعت به سمت انقاب صنعتی چهارم 
و دیجیتال س��ازی تولید فولاد پیش می رود و در تاش برای 
پیشبرد اهداف »تولید پیشرفته« است تا بتواند از رقبای خود 

در این صنعت پیشی بگیرد.
براس��اس پژوه��ش مرک��ز پژوهش ه��ا، کش��ور ترکیه در 
همسایگی ایران الگوی موفقی از ایجاد ارزش افزوده از صنعت 
فولادس��ازی بدون اتکا به منابع معدن��ی و انرژی ارزان ایجاد 
کرده اس��ت و فناوری نقش مهمی در تولید این کش��ور دارد. 
در س��ال های اخیر اقدامات سیاس��تی دولت ترکیه بر توسعه 

فناوری های برافکن در زمینه انقاب صنعتی چهارم متمرکز 
بوده و این مسیر نیز از سوی شرکت های بزرگ فولادی ترک 
دنبال شده اس��ت. همچنین انقاب صنعتی چهارم در سطح 
حاکمیتی و سیاستی ایالات متحده امریکا به سرعت پیگیری 
می ش��ود و بازتاب گسترده ای در سطح حاکمیتی و نهادهای 
مربوطه داشته است. لکن به طور خاص و در سطح شرکت ها، 
۲ ش��رکت بیگ ریور اس��تیل و نیوکور، اقدامات پرُش��تابی را 
انتخاب کردند و توس��عه فناوری در انقاب صنعتی چهارم را 
در صدر اولویت های توس��عه ای خود قرار داده اند. این گزارش 
می افزاید ایران به عنوان یکی از ۱۰ کشور برتر در حوزه تولید 
فولاد در دنیا، با وجود حرکت ش��تابان س��ایر کش��ورها برای 
بهره گیری از دس��تاوردهای فناوران��ه انقاب صنعتی چهارم، 
راهبرد مش��خصی برای این مس��ئله نداش��ته و زیرساخت ها 
و اکوسیس��تم های فناوران��ه ب��رای ایج��اد و جهت ده��ی به 
ش��رکت های فناور در حوزه آهن و فولاد شکل نگرفته است. 
براساس این گزارش ش��اید تامین مواد اولیه و انرژی ارزان و 
همچنین س��اختار مالکیتی و مدیریتی شبه دولتی در صنایع 
عم��ده فولادی ایران یکی از دلایل عدم حرکت فولادس��ازان 
ایرانی برای اس��تفاده از فناوری های نوین باش��د، پیش بینی 
می شود با توجه به رقابت فولادسازان بزرگ دنیا برای افزایش 
به��ره وری و کاهش هزینه های تولید، ع��دم حرکت ایران به 
س��مت اس��تفاده از طرح های فناورانه می تواند زنگ خطری 

برای آینده صنعت فولاد ایران باشد

دلایل بی توجهی به فناوری های نوین در فولادسازی

رویکردفولادمبارکهاصفهاندرحفاظتازمحیطزیست

 با حضور اردش��یر س��عدمحمدی، مدیرعامل ش��رکت مس و 
حمید رس��ولی، مدیرعامل ش��رکت خدمات حمایتی وابس��ته 
ب��ه وزارت جهاد کش��اورزی؛ زمینه های همکاری مش��ترک در 
حوزه تولید محصولات صنایع پایین دس��تی اسیدس��ولفوریک و 
تکمی��ل زنجیره ارزش آن مورد بحث و بررس��ی قرار گرفت.  به 
گزارش مس پرس، سعدمحمدی در این نشست با اشاره به اینکه 
شرکت ملی صنایع مس ایران برای تبدیل شدن به یک صنعت 
س��بز در س��ال گذشته و امس��ال ۲طرح بزرگ اسیدسولفوریک 
سرچش��مه و خاتون آب��اد به ظرفیت بی��ش از یک میلیون تن در 

س��ال را به بهره برداری رس��اند، گفت: ش��رکت م��س در حوزه 
اسیدسولفوریک با توجه به حساسیت بالای این محصول جدای 
از راهکار فراهم کردن زمینه های صادرات و فروش این محصول 
به مصرف کنندگان داخلی، بررس��ی های کارشناس��ی در حوزه 
تولید اس��ید فس��فریک و کودهای ش��یمیایی فسفاته که نیاز به 
اسیدس��ولفوریک دارند را انجام داده اس��ت. وی با اشاره به اینکه 
ش��رکت مس آمادگی حمایت از سرمایه گذاران بخش خصوصی 
ب��رای ورود به این س��رمایه گذاری را دارد، افزود: با توجه به نیاز 
مبرم کشور به کودهای شیمیایی فسفاته که بیش از یک میلیون 

تن در س��ال است س��اخت کارخانه اسید فسفریک و تولید انواع 
کودهای شیمیایی فسفاته می تواند مانع از خروج ارز از کشور و 
تامین نیاز داخل و خودکفایی ش��ود. سعدمحمدی بیان کرد: در 
این زمینه به دنبال ایجاد کارگروه فنی بین ش��رکت ملی صنایع 
مس ایران و شرکت خدمات حمایتی هستیم تا برپایه مطالعات 
اقتصادی و فنی زمینه های مش��ترک همکاری و چگونگی نحوه 
اجرای هر چه س��ریع تر اجرای طرح های تولید اس��ید فسفریک 
و کودهای ش��یمیایی فسفاته مورد بررس��ی قرار گیرد. در ادامه 
این نشست، حمید رسولی، مدیرعامل شرکت خدمات حمایتی 

کش��اورزی گفت: ش��رکت ملی صنایع مس ایران بس��تر بسیار 
مناسبی برای حمایت از تولید کودهای فسفاته دارد و با همکاری 
بین این ش��رکت و ش��رکت خدمات حمایتی وزارت کش��اورزی 
بخش مهمی از نیازهای بخش کش��اورزی به کودهای فس��فاته 
قابل تامین اس��ت. گفتنی اس��ت، در این نشست بهروز رحمتی، 
معاون توس��عه و اکتشافات شرکت مس، شهرام دانش پژوه مدیر 
پروژه کارخانجات اس��ید فسفریک و کود شیمیایی، داودی عضو 
موسسه تحقیقات آب وخاک کشور و اعضا محترم هیات مدیره و 
مشاوران شرکت خدمات حمایتی کشاورزی نیز حضور داشتند.

اقدامات ملی مس برای تبدیل شدن به صنعت سبز

گروهمعدن:
مدیر ارش��د خدمات فنی و پش��تیبانی فولاد 
مبارک��ه اصفهان گف��ت: فولاد مبارک��ه اصفهان 
از ابت��دای راه ان��دازی موضوع محیط زیس��ت را 
س��رلوحه فعالیت های خود قرار داده، به گونه ای 
که به موازات تولید فولاد در این شرکت، ۳مولفه 
آب، خاک و هوا همواره مورد توجه این ش��رکت 

بوده است.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
جواد نیلی گفت: معمولا بیشتر شرکت ها، سال ها 
پ��س از راه اندازی ب��ه فکر توجه ب��ه موضوعات 
زیس��ت محیطی و پس��اب می افتند، ولی در این 
زمینه ش��رکت فولاد مبارکه نخس��تین شرکتی 
ب��وده که هم زمان ب��ا راه اندازی خط��وط تولید، 
تصفیه پس��اب صنعتی را هم آغ��از کرد و واحد 
تصفیه پس��اب صنعت��ی همزمان ب��ا راه اندازی 
خط��وط تولید در مدار قرار گرف��ت و این بدین 
معناست که شرکت فولاد مبارکه حتی یک روز 
هم پس��اب تصفیه نش��ده خ��ودش را به محیط 
پیرامون خود نفرستاده تا جایی که پساب تصفیه 
شده برای آبیاری فضای سبز ۱۶۰۰هکتاری نیز 
مورد اس��تفاده قرار گرفته است و در این زمینه 
در عمل واحدهای تصفیه ما از س��ال۷۲ در مدار 

فعالیت قرار گرفتند.
وی ب��ا تاکید بر اینکه ف��ولاد مبارکه اصفهان 
به مس��ئله ضرورت آلوده نشدن آب، خاک و هوا 
اهتمام ویژه داش��ته است افزود: ازجمله اقدامات 
مهم و بس��یار موثری که در خط��وط تولید این 
ش��رکت مورد توج��ه قرار گرفته و از س��ال های 
گذش��ته اجرایی شده اس��ت نصب دستگاه های 
غبا رگیر در خطوط تولید بوده که در بهداشت و 
سامت محیط کارکنان فولاد مبارکه و همچنین 
در بهبود ش��رایط زیست محیطی منطقه نقش و 
تاثیر داش��ته و این ناش��ی از این است که فولاد 
مبارکه بحث محیط زیس��ت را یکی از الزامات و 
مس��ئولیت های اجتماعی خود می داند و آن را با 

مباحث اقتصادی گره نمی زند.
 ف�ولاد مبارک�ه اصفه�ان موضوعات  �

زیس�ت محیطی را ب�ا مباح�ث اقتصادی 
گره نمی زند 

وی با اش��اره به اینکه در شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان س��رمایه  گذاری های بس��یاری در زمینه 
مس��ائل زیس��ت محیطی انجام ش��ده است بیان 
کرد: در تصمیم گیری های س��رمایه گذاری فولاد 
مبارک��ه، زمان��ی که به مباحث زیس��ت محیطی 
می رس��یم، ارزش و توجی��ه اقتص��ادی برای ما 
موضوعیت��ی ندارد، یعن��ی زمانی ک��ه پروژه ای 
زیست محیطی تعریف می شود، ما دیگر به دنبال 
بازگش��ت سرمایه نیس��تیم و این بدان معناست 
که موضوع محیط زیس��ت از مباحث مهم فولاد 

مبارکه اصفهان است.

نیلی در ادامه گفت: از جمله دیگر موضوع هایی 
که در زمینه کاهش آلودگی اتمسفر فولاد مبارکه 
موثر است مسئله س��اخت سیستم HRSG در 
نیروگاه گازی فولاد مبارکه بود که این پروژه هم 
اکنون در پایان مرحله نصب و در شرف راه اندازی 
اس��ت که با اجرای این پروژه س��الانه در حدود 
۱۴۰ هزار تن گاز گلخانه ای کمتر در اتمسفر رها 
خواهد ش��د، به گونه ای که با بهره برداری از این 
سیس��تم راندمان نیروگاه بین 5 تا ۸درصد ارتقا 
می یاب��د، یعنی در حوزه واحدهای بخار ۸  درصد 
و در حوزه کل نی��روگاه در حدود 5 درصد ارتقا 
روند کار را ش��اهد خواهیم بود که این مس��ئله 
در کاهش گازهای گلخانه ای و همچنین کاهش 

هزینه های شرکت کمک شایانی خواهد کرد.
مدیر ارش��د خدمات فنی و پش��تیبانی فولاد 
مبارک��ه اصفه��ان در ادامه س��خنان خود گفت: 
موضوع دیگری که برای ف��ولاد مبارکه اصفهان 
مهم اس��ت موضوع آب از لحاظ استراتژیک و از 
لحاظ هم جوار بودن با رودخانه زاینده رود است 
که این مس��ئله برای فولاد مبارک��ه و منطقه از 

جایگاه ویژه ای برخودار است، 
س�رمایه گذاری در س�اخت و ایجاد  �

تصفیه خانه های پساب شهرهای اطراف
وی تصریح ک��رد: وضعیت پس��اب در منطقه 
درسال های گذشته به گونه ای بوده که شهرهای 
همجوار ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان پس��اب 
ش��هری خود را در داخل رودخانه رها می کردند 
و عم��ا وضعی��ت آب رودخانه در پایین دس��ت 
وضعی��ت غیر مطمئن��ی برای مص��ارف مختلف 

بوده اس��ت که در همین زمینه، ف��ولاد مبارکه 
اصفهان به عنوان نخستین شرکت بزرگ، تصفیه 
خانه های فاضاب را در منطقه و شهرهای اطراف 
احداث کرد و با س��رمایه گذاری، کمک بسیاری 
به احداث و ایجاد ش��بکه های جمع آوری پساب 
ش��هری در این مناطق کرد ک��ه در نهایت با این 
قبی��ل اقدامات توانس��تیم از آلودگ��ی رودخانه 
جلوگیری کرده و بهداش��ت عموم��ی منطقه را 

ارتقا بخشیم.
 ایجاد محدودیت در استفاده از آب  �

زاینده رود
نیل��ی در بخش دیگ��ری از س��خنان خود به 
ایجاد محدودیت در استفاده از آب تازه رودخانه 
زاینده رود در سال های جاری اشاره کرد و گفت: 
در س��ال های اخی��ر با بهره ب��رداری از طرح های 
بازچرخانی آب در ش��رکت، اس��تفاده از آب تازه 
را برای ف��ولاد مبارکه اصفه��ان محدود کردیم، 
حتی با استفاده از پساب شهری استفاده کمتری 
از آب رودخانه داش��تیم که اثر آن در س��ال های 
اخیر دیده ش��ده، ب��ه گونه ای که در س��ال های 
نخس��ت بهره برداری، م��ا برای تولی��د فولاد به 
میزان۲.۴میلیون تن سالانه، در حدود ۲۸میلیون 
مترمکعب آب از رودخانه برداش��ت می کردیم و 
هم اکن��ون با وجود تولید بیش��تر و افزون تر، این 
ع��دد به رق��م ۲۰ میلیون متر مکعب در س��ال 

رسیده که این کاهش، عدد قابل توجهی است.
قس��متی از ای��ن کاه��ش حج��م مص��رف، 
مربوط ب��ه اص��اح فرآیندهای مص��رف آب در 
داخ��ل ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفه��ان بوده و 

قس��متی از آن مرب��وط ب��ه بازچرخانی و اصاح 
تصفیه خانه های داخل ف��ولاد مبارکه اصفهان و 
اس��تفاده از پساب های شهری است که همه این 
فعالیت ها حاصل اقداماتی است که فولاد مبارکه 
اصفهان در زمینه ارتقا ش��رایط زیس��ت محیطی 
 ف��ولاد مبارک��ه و ش��هرهای مجاور انج��ام داده 

است.
هزینه ه�ای ف�ولاد مبارک�ه اصفهان  �

برای اصلاح ش�بکه تصفیه خانه شهرهای 
مجاور

وی با اعام این مطلب که تاکنون ۳5۰میلیارد 
ش��بکه های  اص��اح  س��رمایه گذاری  توم��ان 
زیست محیطی شهرستان مبارکه اصفهان هزینه 
ش��ده است اظهار کرد: بخشی از این هزینه ها در 
سال ۹۱ و ۹۲ انجام شده که اگر با شرایط امروز 
می خواس��تیم این اقدامات را انجام دهیم، اکنون 
ب��الای یک هزار میلیارد توم��ان در زمینه اصاح 
این شبکه ها هزینه شده بود، ولی ما از سال های 
۹۱ و ۹۲ این فعالیت ها را شروع کردیم و قسمت 
عمده ش��بکه جمع آوری فاضاب های شهری در 
ش��هرهای اطراف ایجاد و تصفیه خانه های آنان 
تکمیل شده و پساب این شهرها در داخل فولاد 
مبارک��ه اصفهان مورد اس��تفاده ق��رار می گیرد، 
تبدیل این پس��اب به آب صنعتی، نیاز به تصفیه 
دوباره در تصفیه خانه های داخل شرکت دارد که 
خوش��بختانه این امکان نیز فراهم شده و اکنون 
این تصفیه خانه در شرایط راه اندازی قرار دارد که 
با این کار توانس��ته ایم پساب شهری را تبدیل به 

آب صنعتی مورد نیاز خطوط تولید کنیم.

 برخ�ورداری ۹ش�هر اط�راف فولاد  �
مبارک�ه اصفه�ان از س�رمایه گذاری در 

شبکه پساب و فاضلاب شهری
وی از برخورداری ۹ شهر اطراف فولاد مبارکه 
اصفهان از س��رمایه گذاری های این ش��رکت در 
اصاح شبکه جمع  آوری فاضاب و ایجاد تصفیه 
خان��ه خبر داد و گفت: در ۲ شهرس��تان مبارکه 
و لنجان، ش��هرهای دیزیچه، زیباش��هر، مبارکه، 
صفایی��ه، کرکوند، زرین ش��هر، ورنامخواس��ت، 
سده لنجان و شهر زاینده رود از جمله شهرهایی 
هستند که شبکه های فاضاب آنها ایجاد، اصاح 

و بازسازی شده است.
مبارک�ه  � ف�ولاد  جهان�ی  ش�اخص   

اصفهان 
مدیر ارش��د خدمات فنی و پش��تیبانی فولاد 
مبارکه اصفهان خاطرنش��ان ک��رد: من این نکته 
را ب��ا کمال صراحت و اطمینان اعام می کنم که 
ش��رکت فولاد مبارکه در زمین��ه مصرف آب به 
عنوان ش��اخص جهانی مطرح شده است، یعنی 
ما نه تنها در بین رقبای داخلی، کمترین مصرف 
آب برای تولید یک تن ف��ولاد را داریم، بلکه در 
مقایسه با شرکت های بزرگ فولادساز جهان نیز 
حج��م آب مصرف��ی کمتری ب��ه ازای تن تولید 
داری��م، که اگر با انصاف با ای��ن موضوع برخورد 
شود، فولاد مبارکه اصفهان با این سرمایه گذاری 
عظیمی که انجام داده، توانس��ته اس��ت به عدد 
طای��ی کمترین میزان مص��رف آب در یک تن 
تولید در بین رقبای داخلی و خارجی خود دست 

یابد



خبر

استخراج کانسارهای 
فلزی مورد توجه 

سرمایه گذاران خارجی
از ابتدای امس��ال تا پایان اردیبهش��ت ۶۸۰ هزار 
دلار س��رمایه گذاری خارج��ی در بخ��ش مع��دن 
ب��ه تصویب رس��ید. به گزارش معدن۲۴، بررس��ی 
آماره��ای منتش��ر ش��ده وزارت صنع��ت، معدن و 
تج��ارت حاک��ی از تصوی��ب ۴۱۷.۳میلی��ون دلار 
س��رمایه گذاری خارجی صنعتی، معدنی و تجاری 
در هیات س��رمایه گذاری خارجی در ۲ماهه امسال 
است. این میزان سرمایه گذاری مربوط به ۱۸ طرح 
واح��د صنعت��ی، معدنی و تجاری اس��ت که از این 
نظر در مقایس��ه با مدت مش��ابه سال گذشته رشد 

۲۸.۶درصدی داشته است. 
اس��تخراج کانس��ارهای فلزی و اس��تخراج سایر 
معادن طبقه بندی نش��ده در ج��ای دیگر، مواردی 
ب��وده که م��ورد توجه س��رمایه گذاران خارجی در 

بخش معدن قرار گرفته است.

فلزات

سهشنبه
27خرداد1399
24شوال1441
16ژوئن2020
شماره378 سالدوم

یادداشت

رئیس انجمن س��نگ  آهن ایران گفت: اصلاح قیمت های 
زنجیره فولاد با ۲ پیش��نهاد اساسی از سوی ۳ تشکل خانه 
معدن ایران، انجمن س��نگ  آهن و کمیس��یون معدنی اتاق 

ایران به وزارت صنعت، معدن و تجارت ارائه شد.
»مه��رداد اکبری��ان« در گفت وگو با معدن۲۴ با اش��اره 
به نشس��ت کمیس��یون اقتصاد کلان اتاق ایران با موضوع 
قیمت گ��ذاری زنجیره فولاد، اف��زود: ات��اق بازرگانی مادر 
تشکل هاست و به ویژه هیات رئیسه آن با ارتباط مستقیم 
با دول��ت و مجلس می توان��د جبهه رو در روی مس��ئولان، 

بخشنامه ها و... باشد.
وی بیان ک��رد: در این زمینه تش��کل ها باید موارد را به 
کمیس��یون ها منتقل کنند و کمیس��یون ها نیز در جلسات 
این چنین��ی به اتفاق نظر برس��ند تا در نهایت اتاق و هیات 
رئیس��ه آن به جمع بندی برس��ند که در اصلاح قیمت های 
زنجی��ره ف��ولاد، مباحث س��همیه بندی ها و... چط��ور باید 

برخورد و تعیین موضع در برابر دولت کنند.
به گفته این مق��ام صنفی، اعضای اتاق بازرگانی با توجه 
به اینکه اتاق فکر دولت هس��تند و قانون اختیاراتی به آنها 
داده، می توانند برای اصلاح قیمت ه��ای زنجیره تاثیرگذار 

باشند.
اکبریان درباره جزییات این جلس��ات، گفت: مقرر ش��ده 
معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن وتجارت به ساماندهی 
قیمت گذاری ها از معدن تا ش��مش ف��ولاد بپردازد که آن 
را به ۴تش��کل انجمن س��نگ آهن، انجمن تولیدکنندگان 
 فولاد، کمیس��یون معدن اتاق ایران و خانه معدن س��پرده 

است.
وی ادام��ه داد:  اکن��ون بیش از یک ماه اس��ت که درگیر 
این موضوع هستیم و جلسات متعدد و کارهای کارشناسی 

زیادی انجام شده است.
لزوم�تقویت�بالادست�زنجیره�فولاد��

این مقام صنفی اضافه کرد: اکنون ۳ تشکل خانه معدن، 
انجمن س��نگ آهن و کمیس��یون معدنی اتاق ایران به این 

نتیجه رس��یده اند که اگر به دنبال توس��عه بخش معدن و 
ج��ذب س��رمایه گذاری های جدید هس��تیم و می خواهیم 
ظرفی��ت گندله و کنسانتره س��ازی ها در کش��ور حداقل به 
۱.۵ براب��ر ظرفیت فعلی برس��د، راهی جز تقویت و حمایت 

بالادست زنجیره فولاد نداریم.
وی خاطرنش��ان کرد: این کار در یک س��ال و نیم گذشته 
کمت��ر انجام ش��ده و مطابق آمارها برخی م��وارد همچون 
وضع ع��وارض و برخی قوانین محدودکنن��ده موجب فرار 

سرمایه گذاری ها از بخش معدن شده است.
اکبری��ان در عین ح��ال گفت: آمار افزای��ش تولیدها نیز 
مربوط به معادن گل گهر یا چادرملو است و به ۳۴۶ معدن 
سطح کشور بس��ط پیدا نمی کند، زیرا در یک سال گذشته 

بسیاری معادن از وضعیت خوبی برخوردار نبودند.
وی تاکید ک��رد: حل و فصل این موضوع نیازمند اهتمام 
جدی برای اصلاح قیمت هاس��ت و اکنون نگرانی اصلی این 
است که همه قیمت ها وصل به قیمت شمش فولاد است.

این مق��ام صنفی خاطرنش��ان ک��رد: دولت ب��ه صورت 

دس��توری قیمت ش��مش فولاد را پایین نگ��ه می دارد و از 
آنجایی که همه مواد و کالاها وابس��ته به آن اس��ت، قیمت 
آنها نیز پایین نگهداش��ته می ش��ود که در این میان، رانتی 

برای عده ای خاص ایجاد می شود.
وی گفت: این رانت نصیب بخش معدن و صنایع معدنی 
نمی ش��ود، بلکه در پایین دس��ت زنجیره و در بازار نصیب 
دلالان و بورس بازان می شود که به همین دلیل در گذشته 
اتفاق��ات عجیبی نظیر پایین تر بودن قیمت میلگرد از ماده 

اولیه آن یعنی شمش را شاهد بودیم.
اکبریان افزود: اش��تباه از آنجا آغاز می ش��ود که از مبدا 
یعنی س��نگ آهن، قیمت ها غیرواقعی تعیین شده و پس از 
آن به کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی و... سرایت می کند و 

همه آنها نصیب ویژه خواران بازار فولاد می شود.
راهکارها��

وی به ۲ راهکار پیش��نهادی تش��کل های یاد شده برای 
رفع این مش��کل اش��اره کرد و گفت: در نامه ای رسمی به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، پیش��نهاد رهاسازی کامل 

قیمت ها ارائه ش��د، ب��ه این معنی که هم��ه زنجیره فولاد 
ازجمله س��نگ آهن، گندله، آهن اسفنجی و... تا شمش، بر 
مبن��ای قیمت های فوب و بین المللی قیمت گذاری ش��وند. 
رئیس انجمن سنگ آهن ایران افزود: در این صورت حوادث 
و همچنین س��لایق مس��ئولان تاثیری در موازنه قیمت ها 

نخواهد داشت. 
وی توضی��ح داد:  البته این بدان معنی نیس��ت که بطور 
مثال س��نگ آهن را ب��ه قیم��ت جهانی به کنسانتره س��از 
بفروش��یم، بلکه قرار اس��ت ش��اخص قیمت ه��ای جهانی 
باش��د، قیمت ه��ا بر مبنای دلار محاس��به ش��ود اما حدود 
 ۱۰درص��د تخفی��ف ب��رای ب��ازار داخ��ل در نظ��ر گرفته 

شود. 
اکبریان در تشریح راهکار دوم، گفت: اگر دولت همچنان 
اصرار ب��ر فروش محصولات بر مبنای نرخ ش��مش داخلی 
فولاد داش��ت، آنگاه درصد قیمت های محصولات از شمش 
ف��ولاد باید بالاتر از میزان فعلی باش��د؛ به ط��ور نمونه در 
ش��اخص های جهانی قیمت کنس��انتره ۲۴درصد ش��مش 
فولاد اس��ت، نه همانند کش��ورمان که ۱۲ت��ا ۱۶درصد از 

شمش فولاد محاسبه می شود. 
وی اظهارک��رد: به عنوان نمونه پیش��نهاد ما برای قیمت 
کنس��انتره، ۲۱درص��د قیمت ش��مش فولاد ب��ا نرخ فوب 
بین المللی و دلار س��نایی اس��ت، نه قیمتی که دس��توری 

تعیین شده باشد. 
رئیس انجمن س��نگ آهن ایران خاطرنشان کرد:  در این 
صورت با افزایش یا کاهش نرخ دلار یا قیمت های فولاد در 
س��طح جهان، قیمت تولیدات داخلی نوسان خواهد داشت 
و حتی با برداشته شدن تحریم ها، از بین رفتن کرونا یا باز 
ش��دن مسیرهای صادرات و واردات، قیمت های ما در قبال 
قیمت های جهانی به صورت عجیب و غریب نخواهد بود. 

وی ادامه داد: هر چند هر ۲پیشنهاد را به وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت ارائه کرده ایم، اما نظر و تاکید اصلی ما بر 

پیشنهاد نخست است.

پیشنهادات�تشکل�های�معدنی�برای�اصلاح�قیمت�های�زنجیره�فولاد

 تاثیرگذاری 
نمایشگاه های تخصصی

حضور ش��رکت ها در نمایشگاه  تاثیر بسزایی بر 
معرفی یک برند و محصول به مخاطبان دارد. این 
حضور به ویژه در بازار رقابت کنونی ضروری به نظر 
می رس��د. در همین حال، زمینه برقراری ارتباطی 
نزدی��ک با مخاطب��ان را فراهم می کن��د و امکان 
ارائه اطلاعات کام��ل محصول به بازدیدکنندگان 
را می ده��د. در ادام��ه فرصت��ی پدی��د می آید تا 
ب��ا نی��از مخاطبان خود به ص��ورت دقیق و جزئی 
آش��نا شویم. هرقدر نمایش��گاه ها به ویژه در حوزه 
معدن و صنایع وابسته به آن، به سمت تخصصی تر 
ش��دن پیش بروند، تاثیر بیشتری بر موفقیت آنها 
دارد. ب��ا این وجود، برگزاری نمایش��گاه تخصصی 
ب��رای موفقیت کافی نیس��ت، بلکه بای��د الزامات 
دیگ��ری نیز مورد توج��ه قرار گیرند. به ویژه که در 
موقعیت کنونی صنایع و فعالان اقتصادی کش��ور 
با چالش های اساس��ی روبه رو هس��تند. از یک سو 
تحریم های بین المللی فعالیت را در کش��ور دشوار 
کرده است و از سوی دیگر، بروکراسی های داخلی 
مانع بزرگ تری در مس��یر فعالیت ما هس��تند. در 
موارد متعددی کالای وارد ش��ده برای مدت زمان 
قابل توجهی در گم��رک می ماند و اجازه ترخیص 
نمی یاب��د. این درحالی اس��ت که ب��ا توجه به نیاز 
فعالیت ه��ای معدنی به تایر و کمبودی که در این 
حوزه دیده می شود، از متولیان انتظار می رود روند 
خروج کالا از گمرک را تسهیل کنند. بدون تردید، 
این دست مش��کلات بر عملکرد تمام نمایشگاه ها 
تاثی��ر منفی دارد. درواقع ب��ا توجه به چالش های 
یادشده حتی نمی توان به کسب نتیجه مطلوب از 

نمایشگاه ها امید کافی داشت.  
گروه عمرانی در ۳ س��ال گذش��ته در نمایشگاه 
بین الملل��ی معدن، صنایع معدنی، ف��رآوری مواد 
معدنی و تجهیزات وابسته به آن در کرمان شرکت 
داش��ته است. در س��ال گذش��ته برند جدید تایر 
خ��ود را در ب��ازار معرفی کردیم. برای امس��ال هم 
قص��د داریم برند جدیدی را در این نمایش��گاه به 
مخاطب��ان و فعالان معدنی کش��ور معرفی کنیم.  
با توجه به اس��تقبالی که از برگزاری نمایش��گاه ها 
در کشور می ش��ود، انتظار داریم کیفیت برگزاری 
افزایش یابد و به استانداردهای بین المللی نزدیک 
ش��ود. با وج��ود تلاش هایی که در طول س��الیان 
گذش��ته برای ارتقای این صنع��ت در ایران انجام 
شده، اما همچنان نمایش��گاه های معدنی دوبی و 
آلم��ان از جذابیت های ویژه ای برخوردار هس��تند 
ک��ه زمینه ج��ذب مخاطبان را فراه��م می کنند؛ 
بنابراین از برگزارکنندگان نمایش��گاه در ایران نیز 
انتظار می رود با بهره گیری از خلاقیت، بر جذابیت 

فعالیت خود بیفزایند.
ارتق��ای اس��تانداردهای   در همی��ن ح��ال، 
غرفه س��ازی نیز بای��د مورد توجه ق��رار گیرد و از 
برگزاری کارگاه های آموزشی برای جلب مخاطب 

استفاده شود. 

پوریاهنرمند
مدیرفروشواحدتایرگروهعمرانی

مرضیهاحقاقی:
مع��دن،  بین الملل��ی  نمایش��گاه  هش��تمین 
صنایع معدنی، ف��رآوری مواد معدنی و تجهیزات 
بین الملل��ی  نمایش��گاه  شش��مین  و  وابس��ته 
ماشین آلات معدنی و راهسازی از اول تا چهارم 
تیر ماه در کرمان برگزار می شود. این نمایشگاه 
را باید از نخس��تین نمایش��گاه هایی دانست که 
پس از لغو نمایش��گاه های متعدد در پی ش��یوع 
وی��روس کرونا در ایران آغاز ب��ه کار می کند. به 
همی��ن بهانه ب��ا برگزارکننده این نمایش��گاه و 
فعالان عرصه نمایشگاهی گفت وگویی را ترتیب 

داده ایم. 
صنعت�نمایشگاه�متضرر�از�کرونا��

بندرچ��ی،  محم��ود 
ش��رکت  مدیرعام��ل 
در  پادوی��ژن  رس��تاک 
»روزگار  ب��ا  گفت وگ��و 
معدن« و درباره برگزاری 
تخصصی  نمایش��گاه  این 
گف��ت: رویک��رد فرآوری م��واد معدن��ی در این 
نمایشگاه دنبال می ش��ود. یعنی تولیدکنندگان 
در حلقه ه��ای مختل��ف زنجی��ره ارزش در این 
نمایش��گاه حضور ج��دی دارن��د؛ بنابراین امید 
می رود تعام��ل خوبی می��ان تولیدکنندگان در 
حلقه های مختلف زنجیره تولید برقرار ش��ود. در 
همین حال، گردهمایی با حضور اعضای سازمان 
نظام مهندسی ایران و اعضای هیأت سازمان های 
نظام مهندس��ی چندین اس��تان در حاشیه این 

نمایشگاه برگزار خواهد شد. 
بندرچ��ی در ادامه اف��زود: کرمان قلب معادن 
ایران اس��ت و چنانچه قرار بر برگزاری نمایشگاه 
تخصصی مرتبط با معادن باش��د، باید در کرمان 
برگزار ش��ود. در این نمایشگاه در تلاش هستیم 
موضوعاتی مانند بومی س��ازی قطعات را دوباره 

مطرح کنیم. 
بر همین اس��اس نی��ز از ش��رکت های حاضر 
در این نمایش��گاه درخواس��ت کردی��م، قطعات 

بومی سازی نش��ده خود را برای نمایش بیاورند 
تا به واس��طه آن، صنعتگران داخلی بتوانند روی 
آنها کار کنند.  وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
اثرگذاری برگزاری چنین نمایش��گاه هایی گفت: 
۶۰ ت��ا ۷۰ درصد مخاطبان ما دائمی هس��تند؛ 
بنابراین می توان گف��ت فعالیت ما اثرگذار بوده 
ک��ه زمینه جلب نظر فعالان این عرصه را فراهم 

کرده است. 
اگر نمایشگاه برد و بازتاب خوبی نداشت، این 
تعداد مش��تری وفادار نداش��تیم. درحال حاضر، 
ش��رکت های بزرگی مانند ش��رکت ملی صنایع 
مس ایران، ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر و 
هلدینگ صنایع معدن��ی خاورمیانه )میدکو( در 
این نمایش��گاه حضور دارند.  برگزاری نمایشگاه  
به ط��ور تخصص��ی موج��ب افزای��ش کیفیت و 

راندمان آن می شود. 
در دنیا گرایش بسیار قابل توجهی به برگزاری 
نمایش��گاه های تخصصی وج��ود دارد، اما ما در 
ای��ران حتی س��ایت بین المللی ق��وی مطابق با 
اس��تانداردهای جهان��ی برای برگ��زاری چنین 
رویدادهای��ی را نداریم. حت��ی در خاورمیانه نیز 
کش��ورهایی مانند امارات متحده عربی و ترکیه 
در صنعت نمایش��گاهی بسیار بهتر از ما فعالیت 

کرده اند.
ب��ا ای��ن وج��ود، در تلاش هس��تیم ب��ا تمام 
ضعف ه��ا، ای��ن نمایش��گاه را به بهترین ش��کل 
ممکن برگزار کنیم. البته اس��تقبال شرکت های 
خارج��ی برای حضور در نمایش��گاه کاهش پیدا 
ک��رده و همه گیری ویروس کرون��ا نیز مزید بر 
علت ش��ده اس��ت. با این وجود، شرکت های که 
نماین��ده طرف های خارجی، در این نمایش��گاه 

حضور دارند.
وی در پایان افزود: ش��یوع کووید-۱۹، فعالان 
صنع��ت نمایش��گاهی را ب��ا چالش ه��ای جدی 
روبه رو کرد. نمایش��گاه ها در ابتدای ش��یوع این 
بیماری بس��ته ش��دند و آخرین صنفی هستند 
که فعالیت خود را آغ��از می کنند. با این وجود، 

حفظ س��لامت افراد ب��رای ما اولوی��ت دارد. بر 
همین اس��اس نیز پروتکل های بهداش��تی برای 
آغاز به کار فعالیت نمایش��گاه ها از سوی شرکت 
نمایش��گاه های بین المللی ایران تدوین ش��ده و 
در اختی��ار برگزارکنن��دگان قرار گرفته اس��ت. 
نمایش��گاه معدن کرمان نیز با هماهنگی س��تاد 
ملی کرونا در اس��تان کرمان برگزار خواهد شد. 
اقداماتی مانند ضدعفونی کردن، ارائه ماس��ک، 
تب س��نجی و... با هدف حفظ س��لامت حاضران 

در این نمایشگاه اجرایی می شود. 
فرصتی�ب�رای�برگزاری�هوش�مند���

نمایشگاه
فعال  قندیلی،  س��یدرضا 
صنع��ت  رس��انه ای 
مدی��ر  و   نمایش��گاهی 
و  داخلی  نمایش��گاه های 
ش��رکت   خارج��ی 
بین المللی  نمایشگاه های 
استان گلس��تان در گفت وگو با »روزگار معدن« 
اظهار ک��رد: نمایش��گاه ها با این ه��دف برگزار 
می ش��وند ک��ه تولیدکنن��دگان و فروش��ندگان 
بتوانن��د بازارهای��ی را که در مناط��ق گوناگون 
کشور و جهان ایجاد کرده اند، مدیریت کنند. در 
واقع، برگ��زاری نمایش��گاه ها به تضمی��ن بازار 
فروش کمک می کند، به این معنی که توس��عه، 
تغیی��ر محصول و ارتباط با مش��تریان را تقویت 

می کند. 
قندیلی افزود: منظور از برگزاری نمایش��گاه ها 
به طور تخصصی آن است که نمایشگاهی در یک 
گروه کالایی خاص ب��ا زیرگروه کالایی خاص و 
ب��رای طی��ف مخاطبان و مش��تریانی که در آن 
ح��وزه فعالیت می کنند، برگزار ش��ود. برگزاری 
نمایش��گاه های تخصصی در شرایط کنونی که با 
همه گیری کووید-  ۱۹ در س��طح جهانی روبه رو 
ش��ده ایم، اهمیت وی��ژه ای یافته اس��ت. در این 
دست نمایش��گاه ها، بازدیدکننده عمومی وجود 
ندارد و ش��اید تعداد بازدیدکنندگان یک رویداد 

در ط��ول ۴ روز ب��ه ۶ هزار نفر برس��د که رقم 
پایینی اس��ت.  بنابراین بای��د تهدید کرونا را به 
فرصت��ی برای صنعت نمایش��گاهی تبدیل کرد. 
درواقع می توانیم از فرص��ت کنونی برای بهبود 
وضعیت نمایشگاه های تخصصی استفاده کنیم. 
درحال حاض��ر ام��کان برگزاری نمایش��گاه های 
عموم��ی و نمایش��گاه هایی که مخاطب��ان عام 
دارند، وجود ندارد، اما نمایش��گاه های مرتبط با 
ح��وزه معدن و صنایع معدنی، بس��یار تخصصی 
ب��وده و مخاطب��ان آنها فقط فع��الان این حوزه 
هستند؛ بنابراین فرصتی برای تخصصی تر شدن 

نمایشگاه ها ایجاد شده است.
وی خاطرنش��ان ک��رد: در ش��رایط کنون��ی 
بای��د نمایش��گاه ها به ط��ور هوش��مندانه برگزار 
ش��وند؛ یعنی با توجه به بازار هدف غرفه داران، 
بازدیدکنندگان از قبل شناسایی شوند. مشتریان 
با نام و به صورت اختصاصی به نمایشگاه دعوت 
شوند و زمان ویژه ای به حضور افراد در نمایشگاه 
اختصاص داده ش��ود. در چنین ش��رایطی حتی 
می ت��وان حجم ورود و خروج افراد را هم کنترل 
کرد. حتی انتظار می رود غرفه داران در دعوت از 

مخاطبان مشارکت کنند. 
ب��دون تردید این مش��ارکت در کس��ب نتایج 
قابل قب��ول کمک کننده خواهد ب��ود.  در چنین 
موقعیت��ی غرف��ه داران و بازدیدکنن��دگان زمان 
بیش��تری را برای برگ��زاری جلس��ات خواهند 

داشت. 
درنتیج��ه انتظ��ار می رود نتای��ج مطلوب تری 
حاصل ش��ود. در واقع در س��ایه محدودیت های 
یادش��ده غرفه داران می توانند وقت بیش��تری را 
به مش��تریان خود اختص��اص بدهند. در چنین 
ش��رایطی جلس��ات بس��یار هدفمندت��ر برگزار 

می شود.
برگ��زاری نمایش��گاه به ط��ور هوش��مند ب��ه 
ش��رکت های برگزارکنن��ده نمایش��گاه کم��ک 
می کن��د تا بتوانند آمار دقیقی از افراد حاضر در 
نمایش��گاه دریافت کند. نظرات بازدیدکنندگان 

دقی��ق  شناس��ایی  درواق��ع  ش��ود.  جوی��ا  را 
بازدیدکنن��دگان در دوره ه��ای بع��دی زمین��ه 
تسهیل در تصمیم گیری ها را فراهم خواهد کرد.

این کارش��ناس صنعت نمایشگاهی همچنین 
گف��ت: درحال حاضر هم پروتکل هایی ازس��وی 
بین الملل��ی جمه��وری  نمایش��گاهی  ش��رکت 

اسلامی تدوین شده است.
ای��ن پروت��کل در اختی��ار برگزارکنن��دگان، 
غرفه داران، بازدیدکنندگان و... قرار می گیرد. در 
این پروتکل ها، حفظ فاصله اجتماعی مورد توجه 
قرار گرفته است. در همین حال موضوعاتی مانند 
ضدعفونی کردن محیط و افراد، انجام تست های 
س��رپایی همچون تب س��نجی و ضربان قلب و... 
باید اجرایی ش��ود. در همین حال در ورودی ها 
گیت هایی برای پاشش مواد ضدعفونی کننده به 

افراد اختصاص داده شود. 
قندیلی در پاس��خ به پرسشی مبنی بر تجربه 
آغاز به کار نمایش��گاه ها پس از ش��یوع ویروس 
کرونا در جهان گفت: درحال حاضر نمایش��گاه ها 
در برخی کش��ورها آغاز به کار کرده اند. به عنوان 
نمون��ه، چی��ن ۲ نمایش��گاه خ��ودرو و هدایا را 
برگ��زار ک��رده و نمایش��گاه صنعت س��اختمان 
نی��ز در هنگ کن��گ برگزار ش��ده اس��ت. البته 
تمامی پروتکل های بهداش��تی در برگزاری این 
نمایش��گاه ها مورد توجه ق��رار گرفتند و ورود و 
خروج افراد کنترل می ش��د. اس��تفاده از ماسک 

اجباری بود. 
فضا به ط��ور مرتب ضدعفونی می ش��د. حفظ 
فاصله مناس��ب میان غرفه ها و میان غرفه داران 
و بازدیدکنندگان نیز مورد توجه بود. آمار بسیار 
خوبی نیز از این بازدیدها منتش��ر شده و خرید 
و فروش خوبی انجام شده است؛ یعنی برگزاری 
نمایش��گاه در این ش��رایط هم می تواند کارکرد 
خوب و قابل قبولی داش��ته باش��د. بنابراین امید 
می رود ما نیز بتوانیم از این ش��رایط به درس��تی 
استفاده کنیم و زمینه بهبود صنعت نمایشگاهی 

کشور فراهم شود.

 توسعه تعامل
 تولیدکنندگان در زنجیره فولاد

آغاز�به�کار�نمایشگاه�ها�بررسی�شد:
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اخبار

 برگزاری سومین 
جشنواره آبگرم معدنی 
»گرمو« در خلیل آباد 

و  گردش��گری  میراث فرهنگ��ی،  مدی��ر 
صنایع دس��تی خلیل آباد گفت: سومین جشنواره 
آبگ��رم معدن��ی خلیل آب��اد )گرم��و( ۱۶خرداد 
در  محیط زیس��ت  جهان��ی  روز  ب��ا  همزم��ان 
شهرستان خلیل  آباد با حضور عموم مردم برگزار 

شد.
محمد ج��واد بلبلی در گفت وگ��و با ایلنا اظهار 
ک��رد: آبگ��رم معدنی خلیل آباد س��ال گذش��ته 
به وسیله میراث فرهنگی در فهرست آثار طبیعی 
ایران به ثبت رسیده است. این آبگرم که در دل 
کوه واقع ش��ده، حدود ۵ کیلومتر تا شهرفاصله 
دارد و اهال��ی شهرس��تان خلی��ل آب��اد ب��ه آن 
»گرمو« می گویند و مس��یر رفت  و برگش��ت به 
سمت حوضچه های آبگرم بسیار مفرح و دوست 

 داشتنی است.
مدیر میراث فرهنگی و گردش��گری خلیل آباد 
با اش��اره به اینکه برای رفتن ب��ه آبگرم معدنی 
خلیل آباد باید از دل کوه )گدار( و برای برگشت 
از درون رودخان��ه عبور ک��رد که عمق بعضی از 
رودخانه ه��ا ب��ه ۲ تا ۳ متر می رس��د بیان کرد: 
ح��رارت آب این آبگرم معدنی ۲۵ درجه اس��ت 
و برای درمان بیماری های پوستی و استخوانی و 

مفصلی فوق العاده مناسب است.
بلبلی با بیان اینکه جش��نواره آبگرم خلیل آباد 
به همت اداره میراث  فرهنگی و با همکاری اداره 
محیط زیس��ت، ورزش و جوان��ان، ش��هرداری و 
ش��ورای ش��هر خلیل آباد و هی��ات کوهنوردی 
شهرستان و همچنین پویش های مردمی برگزار 
 ش��د، گفت: استعلامات س��رمایه گذار برای ارائه 
خدمات به گردشگران انجام پذیرفته و به زودی 
شاهد سرمایه گذاری در این منطقه خواهیم بود.

پسماند روی به محل جدید 
منتقل می شود

اس��تاندار زنجان انتقال پسماندهای روی را از 
اولویت های مهم اس��تان در امسال عنوان کرد و 
گفت: پسماند روی حتما به محل جدید منتقل 

می شود.
به گزارش اس��تانداری زنجان، فتح الله حقیقی 
در جلسه ساماندهی پسماند استان زنجان با بیان 
اینکه روزانه ۲هزار تنُ پس��ماند روی در زنجان 
تولید می شود، گفت: 7میلیون تن پسماند روی 
در زنجان انبار ش��ده اس��ت که مح��ل این انبار 

مشکلات متعددی را در پی داشته است.
وی اظه��ار کرد: پس��ماند روی حتما به محل 
جدید منتقل می شود و ش��هروندان زنجانی در 
زمین��ه انتقال این پس��ماندها ب��ه محل جدید 

تردیدی نداشته باشند.
اس��تاندار زنجان با تاکید ب��ر اینکه در انتقال 
پس��ماند روی ب��ه محل جدید هم��ه ملاحظات 
زیس��ت محیطی در نظر گرفته شده است، افزود: 
انتقال پس��ماند روی به مح��ل جدید بدون بروز 
کوچک تری��ن مش��کل زیس��ت محیطی انج��ام 
می ش��ود و محل مناس��بی برای این امر در نظر 

گرفته شده است.
حقیقی افزود: مطالعات دقیق زمین شناس��ی، 
بهداش��تی، زیس��ت محیطی و با در نظر گرفتن 
ملاحظات اقلیمی انجام می شود تا کوچک ترین 

مشکل برای مردم پیش نیاید.
وی گفت: برای ساماندهی انبار این پسماند و 
تعیین روش جداس��ازی و فراوری آن کمیته ای 
در معاون��ت معدن��ی وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تج��ارت ب��ه مس��ئولیت معاون��ت معدن��ی این 

وزارتخانه تشکیل شده است.
اس��تاندار زنجان با اش��اره به اینکه ساماندهی 
مح��ل انب��ار پس��ماند س��رب و روی یک��ی از 
برنامه ه��ای اصلی در روند انتقال پس��ماند روی 
اس��ت، گفت: ۲حوضچه با هدف خارج نش��دن 
شیرابه های پسماند از محل اجرا شده و ۲۸هکتار 
 این مح��ل نیز باید به طور کامل پوش��ش داده 

شود.
حقیقی در ادامه با بیان اینکه در لایحه قانون 
بودجه امسال ۵۰ میلیارد تومان منابع حاصل از 
فروش پسماند برای اس��تان در نظر گرفته شد، 
گفت: در لایحه قانون بودجه امسال ۵۰میلیارد 
توم��ان منابع حاصل از فروش پس��ماند در نظر 
گرفته ش��ده که با افزوده ش��دن ب��ه اعتبارات 
اس��تانی این مبلغ در زمینه حل مشکلات ناشی 
از فعالی��ت ای��ن صنعت در ش��هر زنجان هزینه 

خواهد شد.

رئیس خانه صنعت و معدن استان قزوین گفت: راه اندازی 
ش��ورای حل اخت��لاف تخصصی خانه صنع��ت و معدن گام 
بلندی برای رفع دغدغه تولیدکنندگان و صنعتگران استان و 

کمک زیادی در جهش تولید خواهد بود.
به گزارش مهر، علی محمد زمانی در مراس��م افتتاح شعبه 
شورای حل اختلاف خانه صنعت و معدن استان قزوین که با 
حضور حجت الاسلام نورالله قدرتی، رئیس دادگستری قزوین 
و جمعی از مس��ئولان برگزار شد، اظهار کرد: خانه صنعت و 
معدن اس��تان قزوین از نخس��تین خانه های صنعت و معدن 
کشور اس��ت که حدود ۲۰ س��ال پیش فعالیت خود را آغاز 

کرده است.

وی ادامه داد: خانه صنعت و معدن اس��تان قزوین همواره 
حامی و پش��تیبان تولید کنندگان و صنعتگران استان قزوین 

بوده است.
زمانی افزود: با توجه به حساسیت و مشکلات تولید کنندگان 
و صنعتگران تلاش می کنیم که بخشی از دغدغه و مشکلات 

این جهادگران عرصه تولید را مرتفع کنیم.
رئیس خانه صنعت و معدن استان قزوین خاطرنشان کرد: 
خوش��بختانه ب��ا تعاملی که با مدیران اس��تان در بخش های 
مختلف داش��ته ایم گام های خوبی برای رفع مشکلات فعالان 

صنعت و معدن استان برداشته ایم.
 وی تصری��ح ک��رد: یک��ی از دغدغه ه��ای صنعتگ��ران و 

تولید کنندگان دغدغه امور قضایی بوده که بخشی از انرژی و 
ظرفیت تولیدکنندگان را می گرفت.

زمانی تاکید کرد: خوش��بختانه با نگاه حمایتی و ارزشمند 
حجت اس��لام قدرتی رئیس دادگس��تری اس��تان و با فراهم 
شدن مقدمات و ارائه آموزش های لازم شورای تخصصی حل 
اختلاف خانه صنعت و معدن استان فعالیت خود را آغاز کرد.
رئی��س خانه صنعت و معدن اس��تان قزوین گفت: تاکنون 
پرونده��ای قضایی تولید کنن��دگان و صنعتگران اس��تان به 
ص��ورت پراکنده در محاکم قضایی اس��تان مورد رس��یدگی 
ق��رار می گرفت که پس از ش��روع فعالیت ش��ورای تخصصی 
حل اخت��لاف خانه صنعت، معدن و تجارت تمام پرونده های 

قضائ��ی تولید کنندگان و صنعتگران اس��تان در این ش��عبه 
رسیدگی خواهد شد.

وی بیان کرد: با توجه به اینکه اعضای شورای حل اختلاف 
خانه صنعت، معدن و تجارت دارای تخصص و تجربه در حوزه 
تولید هستند و مورد اعتماد و وثوق مجموعه تولید کنندگان 
و صنعتگران اس��تان قرار دارند قطعا روند رس��یدگی در این 

شورا با دقت و کیفیت بسیار بالا خواهد شد.
رئیس خانه صنعت و معدن استان قزوین گفت: راه اندازی 
ش��ورای حل اخت��لاف تخصصی خانه صنع��ت و معدن گام 
بلندی برای رفع دغدغه تولیدکنندگان و صنعتگران استان و 

کمک زیادی در جهش تولید خواهد بود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: ۱۴۶هزار 
و ۳۵۳ت��ن در بخش ه��ای صنایع، معادن و تجارت اس��تان 
مش��غول به کار هس��تند و این رقم نشان دهنده جایگاه بالای 
این حوزه های اقتصادی در افزایش آمار اش��تغال قم اس��ت. 
محم��ود س��یجانی در گفت وگو ب��ا ایرنا، بیان ک��رد: در این 
می��ان صنعت برای ۵۶هزار و ۳7۶ تن فرصت ش��غلی ایجاد 
کرده است که با توس��عه ظرفیت واحدهای صنعتی استان و 
تکمیل طرح های نیمه تمام در این بخش، فرصت اشتغال در 
حوزه صنعت استان به نحو چشمگیری افزایش خواهد یافت. 
وی ادامه داد: صنعتگران اس��تان در تولید محصولات متنوع 
از لوازم خانگی تا محصولات پتروش��یمی حضور جدی دارند 

و بس��یاری از محص��ولات تولید ش��ده در واحدهای صنعتی 
اس��تان علاوه بر تامین نیاز داخل به عن��وان کالای صادراتی 
در بازاره��ای منطقه ای و بین المللی عرضه می ش��ود. حجم 

س��رمایه گذاری انجام ش��ده برای واحدهای صنعتی و معدنی 
موجود اس��تان بیش از۵۰ هزار میلیارد ریال اس��ت که با این 
حجم از س��رمایه گذاری انجام ش��ده در۲ه��زار و ۲۲۲ واحد 
صنعت��ی و صنایع معدنی اس��تان برای ۵۶ ه��زار و ۳7۶ تن 
فرصت اش��تغال ایجادشده است. قم دارای 7شهرک صنعتی 
ش��کوهیه، الغدیر، چ��اپ و نش��ر، س��لفچگان، محمودآباد، 
ثامن الائم��ه )ع( - قنوات - و فن��اوری اطلاعات و ارتباطات 
)I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دس��تجرد، سیرو و 

طغرود است.
وی همچنی��ن گف��ت: ۸۸ه��زار و ۴۵۵ تن نی��ز در بخش 
تج��ارت اس��تان و به  طور عمده در ح��وزه اصناف تولیدی و 

توزیعی مش��غول فعالیت هستند که این بخش اقتصادی نیز 
با تسهیل در صدور مجوزها و ارائه برخی بسته های حمایتی 
همچ��ون تس��هیلات بانکی ب��ا فرصت های ش��غلی و رونق 
بیشتری رو به رو خواهد شد. در حال حاضر درمجموع تعداد 
۳۵ هزار و ۲7۶واحد صنفی مجوز دار در استان فعالیت دارد 
ک��ه ۲۱هزار و ۲۲ مورد آن توزیع��ی و خدماتی و ۱۴هزار و 

۲۵۴ واحد آن تولیدی و فنی است. 
سیجانی ادامه داد: یک هزار و ۵۲۲ تن نیز در بخش معدن 
استان مشغول فعالیت هستند که آمار اشتغال در این بخش 
نی��ز با راهبردهای جدیدی که در حوزه معادن اس��تان اجرا 

خواهد شد، گسترش می یابد.

راه اندازی شورای حل اختلاف خانه صنعت و معدن گامی در جهش تولید

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم: 

146 هزار و 3۵3 تن در بخش صنعت، معدن و تجارت قم فعالیت می کنند

تپش قلب ذوب آهن اصفهان در گرو تامین مواد اولیه

اس��تاندار هم��دان گفت: براس��اس س��ند راهب��ردی و 
عملیاتی اس��تان یک هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان در زمینه 
فرآورده های سنگی در شهرستان ملایر سرمایه گذاری شده 

است.
به گزارش ایرنا، سیدس��عید ش��اهرخی در دیدار با امام 
 جمعه و جمعی از علما و روحانیان شهرس��تان ملایر اظهار 
کرد: ملایر یکی از شهرس��تان های موفق اس��تان در حوزه 
توس��عه اقتصادی است و موفق به کسب رتبه برتر کشوری 

در حوزه اقتصاد مقاومتی شد.

وی اضافه ک��رد: بر اس��اس ش��اخص های ارزیابی حوزه 
اقتص��اد مقاومت��ی، فرمان��داری ملایر موفق ش��د در بین 

۳۱استان رتبه اول را کسب کند.
شاهرخی نقش نمایندگان مردم ملایر در مجلس شورای 
اسلامی را در سازندگی این شهرستان موثر دانست و افزود: 
هم اینک س��اخت گاوداری ۶هزار راس��ی ملایر را در دست 

اجرا داریم.
ش��اهرخی افزود: گرچه ظرفیت ه��ای ملایر بیش از این 
برنامه اس��ت، اما در نظ��ر داریم که با تدوی��ن برنامه های 

جدی��د ظرفیت های س��رمایه گذاری در این شهرس��تان را 
شناس��ایی و در زمینه ارتقای آنها تمهیدات لازم را در  نظر 
بگیریم. شاهرخی به کسب رتبه های برتر استان همدان در 
سطح کشور اشاره کرد و گفت: اگر شاخص های کشوری و 
رتبه هایی که همدان کس��ب کرده است را در نظر بگیریم، 
این اس��تان در مجموع در وضعیت قابل توجهی قرار دارد. 
وی با اش��اره ب��ه رخدادهای س��ال۹۸ و اقدامات دولت در 
مدت یک  س��ال اخیر، اقدامات نظام جمهوری اس��لامی و 
دول��ت در زمین��ه مدیریت بیماری کرون��ا را موفق خواند. 

استاندار همدان بیان کرد: نظام جمهوری اسلامی توانست 
ب��ا همکاری خوب مردم در پیش��گیری و مقابل��ه با کرونا 
موفق عمل  کند و در اس��تان هم این اتفاق خوب را شاهد 
بودیم. شاهرخی با اش��اره به موفقیت های استان در جلب 
اعتماد عمومی گفت: تاکنون تلاش کردیم تفاهم، همدلی 
و برادری برای جلب اعتماد عمومی در اس��تان همدان در 
جریان باش��د. وی ادامه داد: اختلاف��ی بین ارکان نظام در 
اس��تان وجود ندارد و تاکنون در پیش��برد اهداف خود نیز 

موفق بوده ایم.

سرمایه گذاری هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان در حوزه فرآورده های سنگی ملایر

گروهمعدن:
به طور قطع دس��تیابی به ش��عار جهش تولید 
در شرکت ذوب آهن اصفهان به شرط تامین ارز 
و م��واد اولیه امکان پذیر خواه��د بود، به همین 
منظور این مجموعه بزرگ فولادی در سال های 
اخیر برای ارزش افزوده بیش��تر اق��دام به تولید 
ریل، تیرآهن بال پهن و... کرده اس��ت، اما برای 
تحقق این سیاس��ت امروز با چالش تامین مواد 

اولیه روبه رو است.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، چن��دی پی��ش منصور 
اصفه��ان  ذوب آه��ن  مدیرعام��ل  ی��زدی زاده، 
در بازدید مس��ئولان شس��تا و تاصیک��و از این 
ش��رکت، بر توانایی این مجموعه بزرگ صنعتی 
در تولی��د محصولات با ارزش اف��زوده بالا تاکید 
ک��رد و اولوی��ت اصل��ی ذوب  آه��ن اصفه��ان را 
تامی��ن م��واد اولیه دانس��ت تا بتوان��د ظرفیت 
 اس��می ۳میلیون و ۶۰۰هزار تنی خود را تحقق 

ببخشد.
از  یک��ی  را  اصفه��ان  ذوب آه��ن  وی، 
توس��عه دهنده های اصلی زیر س��اخت های تولید 
فولاد در کشور دانس��ت و گفت: تولید در ذوب 
آه��ن اصفهان ب��ه روش کوره بلند اس��ت و این 
ش��رکت یارانه انرژی دریافت نمی کند و همین 
این امر باعث ش��ده تا قیمت تمام  شده محصول 
بالاتر از س��ایر ش��رکت های فولادی باشد که از 

یارانه انرژی برخوردارند.
از س��وی دیگر هفته گذشته سرپرست وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در دی��دار مدیران 
ذوب آهن با اش��اره به سال جهش تولید، بر رفع 
موانع تولید در کش��ور و تامین سنگ آهن مورد 
نی��از این مجتم��ع عظیم صنعت��ی تاکید کرد و 
گفت: تولید محصول استراتژیک ریل که آرزوی 
دیرین��ه ایرانیان بود به یمُن سخت کوش��ی این 
قش��ر توانمند به منصه ظهور رس��ید و کشور از 
واردات ری��ل بی نیاز ش��د و وزارتخانه نیز از این 

افتخار ملی حمایت کامل دارد.
به گفت��ه م��درس خیابانی، در ش��رایطی که 
دش��من با تحریم های ظالمانه، اقتصاد کشور را 
هدف قرار داده اس��ت، تولی��د محصولات دارای 
ارزش افزوده بالا و ارزآوری برای کش��ور به واقع 

جهاد است.
وی، ت��وان صادرات��ی ذوب آه��ن اصفهان که 
۵۰درص��د تولید خ��ود را صادر می کند بس��یار 
ارزن��ده دانس��ت و از معاونت مع��ادن و صنایع 
معدنی خواست که با توجه به این ظرفیت خوب 
که در صنایع معدنی در امر صادرات وجود دارد 
و ب��ا توجه به نیاز ارزی کش��ور و با هدف تامین 

نیاز درون گروهی G۱۵ توسعه صادرات را با این 
رویکرد در اولویت قرار دهد.

همچنی��ن داریوش اس��ماعیلی، مع��اون امور 
مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت صنعت، معدن 
وتج��ارت با اش��اره به اینک��ه ذوب آهن اصفهان 
حامی معادن زغال س��نگ اس��ت و اشتغال این 
معادن را حفظ کرده اس��ت، گفت: این ش��رکت 
ب��ا تمام ای��ن تاثیرات مثب��ت در بخش معدن و 
صنعت کش��ور همچن��ان با مش��کلاتی روبه رو 
اس��ت و از جمله اینکه به دلیل ش��یوه تولید، از 
یاران��ه انرژی بهره مند نیس��ت. بنابراین حمایت 
از ذوب آه��ن اصفهان که تاثیر چش��مگیری در 
اش��تغالزایی دارد، بس��یار مهم و سرنوشت س��از 

است.
از س��وی دیگر مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با 
تاکید بر اینکه تامین نیاز ارزی کش��ور از مسیر 
ص��ادرات محص��ولات دارای ارزش اف��زوده بالا 
امکان پذیر می ش��ود، گفت: ذوب آهن اصفهان به 
همین منظور محصولاتی با کیفیت جهانی تولید 
می کند و موفق شده نیمی از تولید خود را حتی 

به کشورهای اروپایی صادر کند.
محمدجعف��ر صالحی ، معاون خرید ش��رکت 
ذوب آه��ن اصفه��ان نیز درباره ض��رورت تامین 
م��واد اولیه ذوب آهن در زمینه توس��عه صادرات 
به ایس��نا، گفت: موضوع تامی��ن مواد اولیه یکی 

 از معضلات اصلی این ش��رکت ب��زرگ فولادی 
است. وی با بیان اینکه سیستم تولید ذوب آهن 
اصفهان با بقیه فولادسازان کشور متفاوت است، 
تاکی��د کرد: با توج��ه به اینک��ه ذوب آهن بابت 

دریافت زغال سنگ یارانه پرداخت می کند، 
در ای��ن فضا باید نگاهی متفاوت به آن ش��ود 
بنابرای��ن ضرورت دارد مدی��ران وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در تفکری جامع نگر به موضوع 

زغال سنگ و ذوب آهن نگاه کنند.
صالح��ی با بیان اینک��ه کوچک ترین اتفاق در 
تامین زغال س��نگ ذوب آهن به غیر از اصفهان، 
به طور مس��تقیم اس��تان های کرمان، خراسان 
جنوبی، سمنان، گلس��تان و مازنداران را درگیر 
می کند، اظهار کرد: متاس��فانه ب��ه این موضوع 
توجه زیادی نمی ش��ود، از س��وی دیگ��ر تاکید 
می ش��ود که ذوب آهن باید ب��ا قیمت مواد اولیه 
صادراتی رقابت کند، درحالی که نرخ ارز درحال 

افزایش است.
مع��اون خرید ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان با 
اشاره به اینکه قیمت مواد اولیه در دنیا به دلیل 
ش��رایط کرونایی در حال تغییر و نرخ سنگ  آهن 
در چین افزایش یافته اس��ت، تاکید کرد: گفته 
می ش��ود الزام��ا ذوب آهن باید با ای��ن قیمت ها 
رقابت کند، همچنی��ن مجموعه وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت قیمت خروج��ی محصولات 

ذوب آه��ن و فولادی ها را س��رکوب می کند، اما 
قیم��ت نهاده ها روز ب��ه روز متورم می ش��ود، در 
نتیجه هر روز به منطقه زیان نزدیک می ش��ویم 
و عایدی به جز توقف تولید نخواهیم داش��ت، از 

سوی دیگر امکان توقف ذوب آهن وجود ندارد.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه ک��وره بلن��د ذوب آهن، 
موجودی زنده اس��ت و اگر نفس نکش��د ش��اید 
چن��د دقیق��ه دوام بی��اورد و در نهایت خاموش 
می ش��ود، تصریح کرد: اگر مواد اولیه ذوب آهن 
همچون زغال س��نگ و کک به عن��وان خوراک 
کوره بلند تامین نشود به مرور شاهد مرگ کوره 

خواهیم بود.
صالحی با اشاره به واحد کک سازی ذوب آهن 
اصفه��ان گفت: وقتی یکنواخت��ی در ورود مواد 
اولیه به این واحد وجود نداشته باشد تولید کوره 
دچار ش��وک ش��ده و به جای محصول، سرباره 
تولی��د می کند و ای��ن موجب هدررف��ت انرژی 

می شود.
وی خاطرنش��ان کرد: درحال حاضر بخشی از 
کک، زغ��ال و ۱۰۰ درص��د فرومنگن��ز مورد نیاز 
ذوب آهن وارداتی اس��ت و از محل ارز حاصل از 
صادرات این شرکت وارد می شود و اگر صادرات 
نداشته باش��یم در عمل نمی توانیم واردات مواد 

اولیه خود را انجام دهیم.
معاون خرید شرکت ذوب آهن اصفهان درباره 

دلایل واردات زغال با وجود تولید داخل، توضیح 
داد: از نظ��ر کمیت زغال داخ��ل جوابگوی نیاز 
داخ��ل نیس��ت، همچنین از نظ��ر کیفیت زغال 
واردات��ی باید ب��ا زغ��ال داخلی ترکیب ش��ود، 
همچنی��ن کک تولی��د داخ��ل به غی��ر از کک 
تولی��د ذوب آه��ن جوابگوی نیاز ای��ن مجموعه 
تولیدی نیس��ت، از سوی دیگر کیفیت کک های 
تولید داخل درحد کک تولید ذوب آهن نیس��ت 
 بنابراین ناچ��ار به واردات باکیفیت این محصول 

هستیم.
وی با اش��اره به اینکه حدود ۳۰درصد زغال، 
۲۰ درصد کک وارد می شود و بقیه تولید داخل 
است، تاکید کرد: اگر ذوب آهن اصفهان محصول 
ب��رای ارزش افزوده بالاتر تولی��د نکند، در تامین 

مواد اولیه خود دچار مشکل خواهیم شد.
صالح��ی درباره تاثیر تحریم ه��ا بر تامین مواد 
اولیه ذوب  آهن، تاکید کرد: ایران سال هاست که 
درگیر تحریم های خارجی اس��ت، خوش��بختانه 
ذوب آهن با سیاست های مختلف زمین گیر نشده 
است، اما مشکل امروز این مجموعه تحریم های 
داخلی و بخش��نامه های متناقض است و اگر این 
موضوع مرتفع ش��ود به راحت��ی می توانیم مواد 

اولیه مورد نیاز خود را تامین کنیم.
وی با درخواس��ت از دول��ت و وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت گف��ت: در ۲س��ال گذش��ته 
مصوب��ه ای تصویب ش��د ک��ه به مدت ۵س��ال 
یک میلی��ون و 7۵۰ ه��زار تن س��نگ از معادن 
دولت��ی برای ذوب  آهن تامین ش��ود، اما از اوایل 
اسفند سال گذش��ته تاکنون، با وجود مکاتبات 
بس��یار هنوز این مصوبه تمدید نش��ده اس��ت و 
هیچ س��نگی از معادن دولتی دریافت نکرده ایم 
و متاسفانه بسیاری با خودتحریمی به دنبال این 
 هس��تند که این مصوبه دوباره روند اولیه خود را

طی کند.
مع��اون خرید ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان از 
تصمیم گیرندگان س��تاد تنظیم ب��ازار و وزارت 
صنع��ت، مع��دن و تجارت، درخواس��ت کرد که 
قیم��ت محص��ولات ذوب آه��ن را آزاد بگذارند، 
چراکه قیمت نهاده ها در حال متورم شدن است، 
اما متاس��فانه همچنان قیمت خروجی محصول 
نهایی این مجموعه تولیدی از سوی دولت کنترل 
می شود تا خریداران افزایش قیمت نداشته باشند 
که در این ش��رایط ذوب آهن به نقطه سر به سر و 
زیان نزدیک می ش��ود، از س��وی دیگر مجموعه 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت ب��ا رقیق تر 
 ک��ردن خودتحریمی ها، مش��کلات ت��ا حدودی 

برطرف کند.
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کیتکونی��وز،  هفتگ��ی  نظرس��نجی  در 
کارشناس��ان وال استریت و سرمایه گذاران 
پیش بین��ی کردند که قیم��ت طلا به روند 

بهبود ادامه می دهد.
ب��ه گ��زارش »کالاخبر«، ط��لا 2 هفته 
پیش پس از انتشار آمار مطلوب از اشتغال 
امری��کا و بهب��ود خوش بین��ی به وضعیت 
اقتص��ادی، ری��زش قیمت س��نگینی پیدا 
ک��رد اما هفته گذش��ته با افزای��ش تقاضا 
برای خرید در قیم��ت ارزان تر، طلا دوباره 
افزای��ش پیدا کرد و در پ��ی نزول بازارهای 
س��هام و اظهارات کمیته ب��ازار آزاد فدرال 
بانک مرک��زی امریکا مبنی که اینکه قصد 
ندارند تا س��ال 2۰22 افزای��ش نرخ بهره 
داشته باشند، روند رشد قیمت طلا اواسط 

هفته تسریع شد.
در نظرس��نجی کیتکونیوز از کارشناسان 
وال اس��تریت برای هفته ج��اری، ۱۴ نفر 
ش��رکت کردند ک��ه از میان آنه��ا ۱۰ نفر 
مع��ادل ۷۱درصد به افزای��ش قیمت طلا 
رای دادند درحالی که هیچ کاهش کاهش 
قیم��ت را پیش بینی نک��رد و ۴نفر معادل 

2۹درصد نظر خنثی داشتند.
در ای��ن بین، ۱2۸۵نفر در نظرس��نجی 
آنلای��ن کیتکونیوز ش��رکت کردن��د که از 
می��ان آنه��ا، ۷۹2نف��ر مع��ادل ۶2درصد 
افزای��ش قیم��ت ط��لا و ۳۰۸نف��ر معادل 
2۴درص��د کاه��ش قیمت ط��لا در هفته 
ج��اری را پیش بین��ی کردن��د و ۱۸۵نفر 

معادل ۱۴درصد نظری نداشتند.
در نظرس��نجی کیتکونیوز ب��رای هفته 
گذشته بیش��تر کارشناسان وال استریت به 
رش��د قیمت ط��لا بدبین بودن��د در حالی 
که بیش��تر س��رمایه گذاران افزایش قیمت 
ط��لا را پیش بین��ی ک��رده بودن��د. بهای 
معام��لات آینده ه��ر اونس ط��لا در بازار 
نیویورک روز جمعه با دو دلار و ۵۰س��نت 
معادل ۰.۱درص��د کاهش، در ۱۷۳۷ دلار 
و ۳۰س��نت بسته ش��د اما برای کل هفته 

۳.2درصد افزایش نشان داد.
باب هابرکورن، کارگزار کالا در ش��رکت 
آر ج��ی او فیوچ��رز به کیتکونی��وز گفت: 
انتظ��ار دارد قیمت طلا اندک��ی بالا رود با 
ای��ن حال برای صعود به بالای ۱۸۰۰ دلار 

با دشواری روبه رو خواهد بود.
ش��ون لاس��ک، یکی از مدیران شرکت 
وال��ش تریدینگ در این ب��اره گفت: طلا تا 

زمان��ی که بان��ک مرکزی امری��کا به روند 
تزریق نقدینگی به اقتصاد ادامه دهد، روند 

صعودی خواهد داشت. 
مقام��ات بانک��ی تلاش خواهن��د کرد از 
طریق خرید اوراق قرضه و س��ایر اقدامات 
مح��رک مالی ب��ه تقویت رش��د اقتصادی 
بپردازند و تا زمانی که این روند در جریان 
اس��ت، چرا بای��د کس��ی در ب��ازار فلزات 

ارزشمند فروشنده باشد. 
با این حال وی گوش��زد کرد که ممکن 
اس��ت فروش به ش��کل س��ودگیری روی 
دهد ام��ا وی انتظار دارد ک��ه فعالان بازار 
از کاه��ش قیمت ها به عنوان فرصتی برای 

خرید استفاده کنند.
فیلیپ فلای��ن، تحلیلگر ارش��د بازار در 
ش��رکت پرای��س فیوچرز اظه��ار کرد: من 
دوباره به افزایش قیمت طلا رای می دهم. 
با گزارشها مبنی بر رشد دوباره تقاضا برای 
خری��د طلای فیزیکی در س��رزمین اصلی 
چین و سیاست های پولی آسان در سراسر 
جهان، عوامل بنیادین به نفع رش��د قیمت 

طلا مانده اند.
 جی��م ویکاف، تحلیلگر تکنیکال ارش��د 
کیتکو ه��م اظهار کرد که ط��لا فضا برای 
افزایش قیم��ت دارد. وی گفت: خریداران 
هفته خوبی داش��تند و نمودارهای فنی در 

جهت صعود قیمت طلا مثبت هستند.
چارلی ندوس، استراتژیس��ت ارشد بازار 
در ش��رکت »لاس��ال فیوچرز« پیش بینی 
کرد که طلا هفت��ه جاری مقاومت در مرز 

۱۷۶۰دلار را بیازماید.
کوین گریدی، رئیس ش��رکت فونیکس 
فیوچ��رز درباره روند قیم��ت طلا در هفته 
ج��اری نظر خنثی داش��ت و به کیتکونیوز 
گف��ت: اقدامات محرک مالی گس��ترده در 
زمان ف��روش گس��ترده یک ک��ف قیمت 
ب��رای ط��لا فراه��م کرده اس��ت. ب��ا این 
ح��ال ری��زش اخیر قیم��ت باعث ش��ده 
 اس��ت برخ��ی از خری��داران از ب��ازار دور 

بمانند.

تولید معادن افریقای جنوبی بیش��ترین کاهش را از س��ال۱۹۸۱ 
در ماه آوریل داش��ته اس��ت، در این ماه به دلی��ل محدودیت ها برای 
مهار ش��یوع ویروس کرونا، برای نخستین بار تقریبا تمام فعالیت های 
اقتصادی متوقف ش��د. به گزارش اقتص��اد آنلاین به نقل از بلومبرگ 
اداره آم��ار کل مس��تقر در پرتوریا، در وب س��ایت خود اعلام کرد که 
تولید کل معادن استرالیا نسبت به سال گذشته ۴۷.۳ درصد و نسبت 
به ماه گذش��ته، ۱۸ درصد کاهش یافته اس��ت. براساس این گزارش، 

میانگین برآورد ۴ اقتصاددان در نظرس��نجی بلومبرگ، برای انقباض 
۵۹.۴درص��د بود اما در این بازه زمانی بیش از ۳۴درصد کاهش یافته 

است.
در�این�رابطه�توجه�به�نکات�زیر�کلیدی�است:���

تولید فلزات گروه پلاتین نسبت به سال گذشته ۶2 درصد کاهش 
یاف��ت. همچنین می��زان تولید طلا ۵۹.۶ و س��نگ آهن ۶۸.۷ درصد 
کاه��ش یافت. در حالی ک��ه افریقای جنوبی از اول ماه مه ش��روع به 

کاهش اقدام��ات محدودکننده در رابطه با کس��ب وکارها )به منظور 
مقابله با ویروس کرونا( کرده اس��ت، به شرکت های معدن اجازه داده 
ش��د برخی از عملیات را با نیمی از نیروی کار خود از نیمه آوریل از 
سر بگیرند. آنها می توانستند عملیات را در ابتدای ماه ژوئن به ظرفیت 
کام��ل برگردانند. به گفت��ه گروه لابی صنعت، ش��ورای مواد معدنی 
افریق��ای جنوبی معتقد اس��ت که اختلالات ناش��ی از ویروس کرونا 

می تواند در کل سال 2۰2۰ حدود ۱۰دردصتولید را کاهش دهد.

تداوم�روند�افزایشی�طلا�

شدیدترین�میزان�کاهش�تولید�معادن�افریقای�جنوبی�در�۳۹سال�گذشته

تمایل به افزایش قیمت در بازارهای جهانی فولاد

رشد قیمت ورق گرم 
صادراتی سی ای اس

قیم��ت  س��ی ای اس  ورق  صادرکننده ه��ای 
تولیدات ژوئن ورق گرم را با توجه به رونق بازار 
مواد اولیه و افزای��ش تمایل به خرید بالا بردند. 
انتظ��ار می رود تا پایان ژوئ��ن فعالیت بازار بهتر 

شود.
به گ��زارش »کالاخب��ر«، ورق گ��رم اوکراین 
در ترکی��ه و افریقای ش��مالی ۴2۵ دلار هر تن 
سی اف آر حمل آگوست معادل ۴۰۵ تا ۴۱۰دلار 

هر تن فوب است.
محصولات روس��یه نیز ۴2۵ تا ۴۳۰ دلار هر 
تن س��ی اف آر معادل ۴۱۰ ت��ا ۴۱۵ دلار هر تن 
ف��وب اس��ت قیمت ها تا ۱۵ دلار رش��د هفتگی 

داشته است.
کارخانه سوراس��تال نیز تولیدات جولای را در 
۴۱۰ تا ۴2۰ دلار هر تن فوب بیش��تر به شمال 
اروپا پیش��نهاد داده که ۱۰ دلار رش��د هفتگی 

داشته است.

رونق بازار بیلت سی ای اس 
با بهبود تقاصای چین

بازار بیلت س��ی ای اس به لطف بهبود تقاصای 
 چی��ن و ب��ازار جنوب ش��رق آس��یا ب��الا رفته 

است.
ب��ه گ��زارش »کالاخب��ر«، عرض��ه مح��دود 
تولیدات جولای موجب ش��ده است تا خریداران 
افزای��ش قیمت ه��ا را بپذیرن��د البت��ه در کل 
 فعالیت س��ایر بازاره��ای خریدار چن��دان زیاد 

نیست.
قیمت ه��ای پیش��نهادی از ۳۶۰ تا ۳۷۰ دلار 
ب��ه ۳۷۵ ت��ا ۳۸۵ دلار ه��ر ت��ن ف��وب دریای 
س��یاه رس��یده اس��ت و چین در ۴۱۰ دلار هر 
تن س��ی اف آر خرید داش��ته که مع��ادل حدود 

۴۰۰دلار هر تن فوب است. 
فیلیپین ه��م در ۴۰۵دلار هر تن س��ی اف آر 
 مع��ادل ۳۹۰ دلار ه��ر تن ف��وب معامله کرده 

است.
بیلت س��ی ای اس در ترکیه بیش��تر در قیمت 
۳۷۵ت��ا ۳۸۰دلار ه��ر تن فوب مع��ادل ۳۹۰ تا 
۳۹۵دلار هر تن س��ی  اف آر پیش��نهاد می ش��ود 
 و در ۳۷۵دلار ه��ر تن س��ی اف آر معامله ش��ده 

است.
در مجم��وع متوس��ط قیمت بیل��ت صادراتی 
سی ای اس از ۳۶۸ دلار به ۳۷۰ دلار هر تن فوب 

رسیده است.

 بازار قراضه ترکیه 
رو به صعود

روزهای گذش��ته خری��د قراض��ه وارداتی در 
ترکیه ادامه داش��ت و معاملاتی با رش��د قیمت 

نهایی شد.
به گزارش فولاد ای��ران؛ آخرین قیمت قراضه 
س��نگین کلاس ۱ و 2 خلوص 2۰-۸۰ وارداتی از 
امریکا 2۶۶ دلار هر تن س��ی اف آر ثبت ش��د و 
معاملاتی برای قراضه س��ی ای اس و اروپا هم در 

2۶۵ و 2۶۷ دلار نهایی شد.
متوسط قیمت بازار 2۶۷ دلار هر تن سی اف آر 

ثبت شد که 2 دلار رشد قیمت روزانه داشت.

 گروهمعدن: 
براس��اس گزارش هفتگ��ی بازاره��ای جهانی 
فولاد در هفته ای که گذش��ت قیمت سنگ آهن 
خلوص ۶2درصد اس��ترالیا پس از نوس��اناتی در 
مجم��وع ت��ا ۵دلار بالا رف��ت و ۱۰۵دلار هر تن 
س��ی اف آر ثبت ش��د. به گزارش کالاخبر، اواسط 
هفته قیمت تا نزدیکی ۱۰۷دلار هم رسیده بود. 
تداوم درگیری های برزیل با شیوع ویروس کرونا 
و نگرانی های جدید در رابطه با محدودیت عرضه 
س��نگ آهن، قیمت این م��اده اولی��ه را بالا برد. 
موجودی سنگ آهن بنادر چین هم هفته گذشته 

۱۰۷.۷۵میلیون تن کاهش داشت.
در ب��ازار ص��ادرات ای��ران، آخری��ن قیم��ت 
س��نگ آهن مگنتیت خل��وص ۶۱درص��د هفته 
گذش��ته از ۶۶.۱دلار ب��ه ۶۷.۹دلار هر تن فوب 
رس��ید. س��نگ  آهن هماتیت صادرات��ی خلوص 
۶۱درص��د ای��ران نیز ۱.۸دلار رش��د داش��ت و 

۶۵.۸دلار هر تن فوب ثبت شد.
قراضه��

هفته ای که گذش��ت در ترکیه قراضه وارداتی 
س��نگین 2۰-۸۰ ت��ا ۷ دلار دیگ��ر ب��الا رفت و 
2۶۷دلار هر تن س��ی اف آر ش��نیده ش��د. قیمت 
به زمانی برگش��ته که هنوز اثرات شیوع ویروس 
کرونا ب��ر بازار قراضه نمایان نش��ده بود. با توجه 
به روند صع��ودی بازارهای بیلت و مقاطع ظاهرا 
رس��یدن قیمت ب��ه 2۷۰دلار ه��م دور از انتظار 

نیست.
هفته گذش��ته قراضه صادراتی سنگین کلاس 
2ژاپن از 22۴دلار به 2۵۴دلار هر تن فوب بهبود 
داش��ت. متوس��ط قیمت قراضه وارداتی در شرق 
آس��یا نیز ۱۰دلار رشد داش��ته 2۷۰دلار هر تن 

س��ی اف آر شنیده شد. ولی در بازار داخلی امریکا 
قراض��ه خرد ش��ده در 2۵۶ دلار هر لانگ تن در 

ثبات بود.
بیلت��

بازار بیلت س��ی ای اس به لطف بهبود تقاصای 
چین و خاور دور و رونق بازار قراضه صعودی بود 
و قیم��ت از ۳۶۳ دلار هفته قبل به ۳۷۰ دلار هر 
تن فوب رسید. همچنین عرضه محدود تولیدات 
جولای موجب ش��ده خریداران افزایش قیمت ها 

را بپذیرند.

بیلت صادراتی ترکیه نیز ۵ تا ۱۰دلار بالا رفت 
و ۳۹۰ ت��ا ۳۹۵دلار هر تن فوب ش��د و در بازار 
واردات آن، بیلت سی ای اس ۳۹۰تا ۳۹۵دلار هر 
تن س��ی اف  آر بود که ۱۰تا ۱۵دلار رشد هفتگی 
داشت. البته ترکیه بیش��تر خریدار قراضه بود تا 
بیل��ت وارداتی ولی بازار داخلی آن رونق داش��ت 
و قیم��ت بیلت ۱۰ ت��ا ۱۵دلار بالا رفته و ۳۹۵تا 

۴۰۵دلار هر تن درب کارخانه ثبت شد.
همچنین هفته گذش��ته در بازار واردات بیلت 
جنوب ش��رق آس��یا قیمت از ۳۹۵ تا ۴۰۰ دلار 

ب��ه ۴۰۰ ت��ا ۴۰۸ دلار هر تن س��ی اف آر بهبود 
یاف��ت. بیلت ایران هم اخیرا در ۳۸۵ دلار هر تن 
س��ی اف آر تایلند شنیده شد و پیشنهادات جدید 

به ۳۹۵ دلار رسیده است.
مقاطع��

هفته گذش��ته میلگ��رد صادراتی س��ی ای  اس 
۴۰۵ دلار ه��ر تن فوب ثبت ش��د که نس��بت به 
هفت��ه قبل تغیی��ر چندانی نداش��ت ولی در کل 
 رش��د قیمت بیلت و قراضه ج��و بازارها را مثبت 

کرد. 

هفته گذش��ته در بازار داخل��ی ترکیه تقاضای 
میلگرد بهتر شد و قیمت ۱۰ تا ۱۵دلار بالا رفت 
و ۴2۵تا ۴۳۵دلار هر تن درب کارخانه ثبت شد. 
رش��د بازارهای قراضه و بیلت، میلگرد صادراتی 
ترکی��ه را ۵دلار بالا برد و به ۴2۰تا ۴2۵دلار هر 

تن فوب رساند.
در جن��وب ش��رق آس��یا میلگ��رد وارداتی از 
۴۰۰دلار ب��ه ۴۰۵دلار ه��ر تن س��ی اف آر بهبود 
داشت. در چین قیمت میلگرد صادراتی تا ۷دلار 
بالا رفته ۴۶۱دلار هر تن فوب ثبت ش��د.در بازار 
داخلی اروپا میلگرد ۳یورو ارزان تر شده ۴۴۵یورو 
هر تن درب کارخانه ثبت شد. در بازار امریکا نیز 
میلگرد در ۵۸۰ دلار هر شورت تن ثبات داشت.

ورق��
رونق بازار مواد اولیه قیمت ورق گرم صادراتی 
سی ای اس را نیز بالا برد و انتظار می رود تا پایان 
ماه جاری میلادی وضعیت بازار بهتر ش��ود. ورق 
گرم صادراتی س��ی ای اس ب��ه ۴۰۰ دلار هر تن 
فوب رس��یده درحالی که هفته قبل تا ۳۷۵دلار 

بود.
نگرانی ه��ای بخ��ش عرضه س��نگ آهن قیمت 
ورق گ��رم را در ب��ازار داخلی چین ب��الا برد و تا 
۵۱۵ت��ا ۵۱۸دلار هر تن درب کارخانه ش��نیده 
ش��د. قیمت ورق گرم صادرات��ی چین نیز حدود 
 ۴۴۳دلار هر تن فوب ثبت شده که تا ۵دلار رشد 

داشته است.
در ب��ازار داخل��ی اروپا ورق گ��رم از ۴۰۹یورو 
ب��ه ۳۹۷یورو هر ت��ن درب کارخانه رس��ید. در 
ب��ازار امریکا نی��ز ورق گرم ۴دلار بهبود داش��ت 
 و ۵۰۹دلار ه��ر ش��ورت ت��ن درب کارخانه ثبت 

شد.
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صدورکارتخریداعتباری
برایدارندگانسهامعدالت

سخنگوی سهام عدالت گفت: مشمولان سهام عدالت می توانند از طریق نظام 
بانکی به میزان ۶۰ درصد از ارزش س��هام عدالت خود، کارت اعتباری دریافت 
کنند. به گزارش بازار س��رمایه ایران، حس��ین فهیمی اظهار کرد : بعد از جلسه 
ش��ورای هماهنگی اقتصادی رئیس جمهوری و اع��لام رئیس کل بانک مرکزی، 
یکی از امکانات قابل توجه که در اختیار مش��مولان قرار گرفته اس��ت پرداخت 
اعتباری به مش��مولان سهام عدالت است. وی ادامه داد: مشمولان سهام عدالت 
می توانند از طریق نظام بانکی تا سقف ۵۰ الی ۶۰ درصد از ارزش دارایی سهام 
عدالت خود، کارت اعتباری دریافت کنند و با استفاده از آن می توانند با مراجعه 
به مراکز خرید، به صورت اعتباری خرید کنند. سخنگوی سهام عدالت گفت: این 
افراد تا یک سال فرصت دارند وجه را به بانک تسویه کنند و چون بعد از یک سال 

قیمت سهام افزایش می یابد این وام هزینه  کمتری برای فرد دارد.

فرآینداصلاح،امرذاتیبازارسرمایه
یک کارش��ناس بازار سرمایه، اصلاح و اس��تراحت بازار را یک فرآیند طبیعی 
توصی��ف کرد و گف��ت: بازار درحال حاضر ش��اهد حضور پرتع��داد معامله گران 
کوتاه مدت اس��ت. همایون دارابی در گفت وگو با س��نا در پاسخ به سوالی درباره 
دلای��ل اصلاح ب��ازار اظهار کرد: اصلاح ب��ازار یک فرآیند طبیعی اس��ت؛ البته 
یکس��ری نگرانی هم به این مس��ئله دامن زد؛ مثلا نگرانی درباره سهام عدالت، 
ج��دی بود. همچنین ش��ایعات مخربی درباره عرضه های س��نگین در بازار رخ 
داد، اما کم کم این ش��ایعات کم رنگ و مس��ئله مدیریت شد. وی افزود: موضوع 
دیگری که مطرح بود بحث اوراق دولتی و احتمالا افزایش نرخ بهره بود؛ ولی با 
انجام نخس��تین حراج مشخص شد که نرخ بهره به رقم 1۵درصد محدود شده 
اس��ت و دولت درحال حاضر تمایلی به افزایش نرخ بهره ندارد. علاوه بر این، یک 
عامل انگیزش��ی دیگ��ر بهبود وضعیت اقتصاد جهانی و بازگش��ت قیمت ها بود. 
دارابی خاطرنشان کرد: بازار چندی پیش به سطح شاخص یک میلیون واحدی 
بازگشت؛ امری که نشاندهنده فعالیت مجدد معامله گران است. البته باید منتظر 
بمانیم و ببینم ش��اخص می تواند س��طح جدیدی بالاتر از سطح قبلی را ثبت و 
حفظ کند یا خیر. این کارش��ناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازار درحال حاضر 
ش��اهد حضور پرتعداد معامله گران کوتاه مدت اس��ت، گفت: ه��ر چند به دلیل 
محدود س��ازی سطح اعتبارها تب وتاب کمتری را در معاملات کوتاه مدت شاهد 
هستیم اما همچنان این بخش نیز بسیار فعال است از این رو باید به دقت رفتار 
ش��اخص را در مرز یک میلیون و 1۰۰ هزار واحد بررس��ی کرد. وی ادامه داد: 
بازار س��رمایه با این واقعیت نیز در این چند هفته اصلاح روبه رو ش��د که بازار 
مناس��بی برای انتقال نقدینگی وج��ود ندارد. در بازار ارز عم��لا بازدهی وجود 
نداشته و همین مسئله بازار طلا را نیز زمین گیر کرده است. در همین حال در 
ب��ازار املاک و خ��ودرو قیمت ها به حدی افزایش پیدا کرده که انتقال نقدینگی 
نمی تواند به بازدهی خاصی در کوتاه مدت منجر شود. از این رو نقدینگی در بازار 
مان��ده و به طور عموم مترصد خرید در نرخ های کمتر باقی می مانند. دارابی در 
پاس��خ به س��والی درباره نقش عرضه های اولیه بر رفتار معامله گران بزرگ هم 
گف��ت: عرضه های اولیه عموما جنس خریداران خودش را دارد عرضه ها کوچک 
و عموما در حد چند ده هزار تومان هستند از این رو نقش چندانی در مورد رفتار 
معامله گران بزرگ و س��رمایه های بالای بازار ندارند یعنی در برابر میزان دارایی 
این افراد این عرضه رقم خاصی نیست که بتواند تاثیر گذار باشد.  این کارشناس 
بازار س��رمایه همچنین در پاس��خ به این س��وال که در وضعی��ت فعلی، عوامل 
مهارکننده فروش کدامند، گفت: بخش عمده فروش های هفته قبل به ابهام بازار 
از وضعیت سهام عدالت باز می گشت؛ یک مقداری آشفتگی و ناهماهنگی وجود 
داشت که در عرضه روز شنبه گذشته نیز به بازار فشار آورد و نگرانی را تشدید 
کرد اما با اعلام مقررات حاکم بر داد و س��تد این سهام و انتشار آمار متقاضیان 
فروش از فش��ارها کم ش��د. این کارشناس بازار سرمایه در پایان درباره وضعیت 
فعلی و آینده کامودیتی ها هم گفت: بازگش��ت نفت برنت به مرز 4۰دلار و مس 
به نزدیک ۵هزار و ۶۰۰دلار در کنار افزایش قیمت ارز نیمایی خبر خوبی برای 
شرکت های صادراتی ما به شمار می رود و به نظر می رسد این شرکت ها از فشار 

بازار جهانی خارج شده و رفته رفته گزارش های فروش آنها بهتر شود. 

»سیدکو«بههرسهم
۴۹7ریالاختصاصداد

ش��رکت سرمایه گذاری و توسعه صنایع س��یمان در دوره 12 ماهه منتهی به 
2۹اس��فند 13۹8، به ازای هر سهم خود 4۹7 ریال کنار گذاشت که نسبت به 
دوره مش��ابه در س��ال گذشته که سود هر س��هم 177 ریال اعلام شده بود، از 
افزایش 181 درصدی برخوردار اس��ت. به گزارش سنا، شرکت سرمایه گذاری و 
توس��عه صنایع سیمان با سرمایه 4 هزار و 8۰۰ میلیارد ریال، صورت های مالی 
12 ماهه دوره مالی منتهی به 2۹ اس��فند 13۹8 را به صورت حسابرس��ی شده 
منتش��ر کرد. شرکت سرمایه گذاری و توس��عه صنایع سیمان در دوره یاد شده، 
مبلغ 2 هزار و 384 میلیارد 1۶ میلیون ریال س��ود خالص کسب کرد و بر این 
اس��اس مبلغ 4۹7 ریال س��ود به ازای هر سهم خود اختصاص داد که نسبت به 
دوره مش��ابه در سال گذش��ته از افزایش 181 درصدی برخوردار است. گفتنی 
است در صورت مالی حسابرسی شده دوره یادشده نسبت به گزارش حسابرسی 

نشده، تغییری مشاهده نمی شود.
این ش��رکت بورسی، سود انباشته پایان سال را با افزایش ۵۵ درصدی نسبت 
به دوره مشابه در سال گذشته، مبلغ 4 هزار و 2۰2 میلیارد و 84۹ میلیون ریال 
اعلام کرده است. »سیدکو« در دوره 12 ماهه سال مالی منتهی به اسفند ۹7، 
به صورت حسابرسی شده، مبلغ 848 میلیارد و ۹3۰ میلیون ریال سود خالص 
کسب کرد و بدین ترتیب مبلغ 177 ریال سود به ازای هر سهم خود اختصاص 
داده بود. همچنین براس��اس این گزارش، ارزش بازار ش��رکت سرمایه گذاری و 
توس��عه صنایع سیمان در دوره یاد ش��ده، با افزایش 1۵ هزار و 4۶8 میلیارد و 

8۹2 میلیون ریال به 21 هزار و 42 میلیارد و 412 میلیون ریال رسید.

اخبار

تقسیم سود نقدی ۱۵۰ ریالی به ازای هر سهم فولاد هرمزگان
 گروه معدن: 

مجم��ع عموم��ی صاحب��ان س��هام ش��رکت فولاد 
هرمزگان مربوط به سال مالی منتهی به ۹8/12/2۹ به 
صورت آنلاین برگزار شد. به گزارش »گسترش نیوز«، 
در ابتدای این مراسم ویدیویی از عملکرد شرکت فولاد 
هرمزگان در سال گذشته پخش شد. پس از آن جلسه 
با حضور ۹۶/۶3درصد رس��میت یافت. س��پس آقایان 
طاهری به عنوان رئیس مجمع، همت از ش��رکت فلز 
تدارک و ش��عبانی از شرکت فولاد ملی به عنوان ناظر، 
ارزانی به عنوان مدیرعامل ش��رکت و متقی به عنوان 
دبیر مجمع، و یعقوبی به عنوان حس��ابرس مستقل و 
رجب��ی )به صورت آنلاین( نماین��ده بورس در جایگاه 
هیات رئیس��ه حض��ور یافتند. با دس��تور کار گزارش 
هیات مدی��ره، ارزانی، مدیرعامل ف��ولاد هرمزگان به 
بیان عملکرد ف��ولاد هرمزگان در س��ال مالی منتهی 
به 2۹ اس��فند ۹8 پرداخت. فولاد هرمزگان در ش��هر 
بندرعباس و در زمینی به مس��احت ۹۶ هکتار و فولاد 
هرمزگان با توجه به ش��رایط و تاسیس شرکت که در 
س��ال ۹۰ راه اندازی شده است 1/۵ میلیون تن تختال 
یا اس��لب تولید می کند و 2واحد احیای مستقیم 82۵ 
هزارتنی و در مجم��وع به 1.۶۵۰.۰۰۰تن واحد تولید 
آهن اسفنجی دارد و تاسیسات جنبی بخش های انتقال 
آب دریا 3۰هزار متر مکعب در س��اعت، ایستگاه توزیع 
ب��رق، 2کوره ق��وس الکتریک و 2ک��وره پاتیلی بخش 

ریخته گری دارد.
ترکیب�سهامداران��

ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان، ۹۶درصد مالکیت، 
صندوق سرمایه گذاری گنجینه زرین شهر 1.7درصد، 
ش��رکت معدنی و صنعتی فولادسنگ مبارکه اصفهان 
۰.۵درصد و س��ایر سهامداران نیز 1.8درصد در فولاد 

هرمزگان سهام دارند.
افتخارات�شرکت�فولاد�هرمزگان��

- کس��ب تقدیر نامه 4س��تاره فعالیت سازمانی در 
جایزه ملی تعالی سازمانی در سال ۹8

- ل��وح تقدی��ر رضایت من��دی مش��تری ک��ه برای 
نخستین بار فولاد هرمزگان به  دست آورد

- کسب گواهینامه رعایت حقوق مصرف کنندگان
- حضور در بین 1۰۰ ش��رکت برت��ر در رتبه بندی 

IMI1۰۰
- کس��ب مدال زرین دومین مدی��ر جهاد حرفه ای 

در روابط عمومی
- واحد نمونه صنعتی استان

- صادرکننده نمونه استان
- گواهینامه مدیریت انرژی

- تندیس زرین سرآمدی روابط عمومی
- ستاره طلایی روابط عمومی

�افتخارات�در�بهره�برداری��
- دس��تیابی به رکورد تعداد ذوب ریخته گری شده 

به تعداد ۵۰ ذوب
- تولی��د گریده��ای وی��ژه مرب��وط ب��ه صنای��ع 

CNG ماشین سازی صنایع نفت و گاز و مخازن
دستاوردها�در�حوزه�فناوری��

- افزایش ظرفیت فولاد سازی به بیش از 2 میلیون 
تن

- افزایش ظرفیت لنس اکسیژن
-  پروژه افزایش نرخ ش��ارژ مواد کوره در حال انجام 

است
- برگزاری نخس��تین کنفران��س ریخته گری مداوم 

فولاد
- تقدیر  نامه جایزه تعالی س��ازمانی از س��وی فولاد 

هرمزگان
- س��هم 7/۰۹درص��دی فولاد هرم��زگان در تولید 

فولاد خام
اهم برنامه ها و اهداف ش�رکت در س�ال 99 به 

شرح زیر است: 
- افزایش میزان تولید تختال به 1.۵2۰.۰۰۰ تن و 

عبور از ظرفیت اسمی فولادسازی
- افزایش میزان تولید آهن اسفنجی به 1.۶۶۰.۰۰۰ 

تن در سال ۹۹
- تبدیل 1۵.۰۰۰ تن نرمه آهن اسفنجی به بریکت 

و استفاده در کوره های فولادسازی
- انج��ام تعمیرات س��الانه م��دول B واحد احیای 

مستقیم
- پ��روژه کاهش مصرف نس��وز از ۶.۹4 کیلوگرم به 
ازای ه��ر تن مذاب ب��ه ۶.84 کیلوگرم به ازای هر تن 

مذاب
در  میلی مت��ر  الکت��رود ۶۰۰  تثبی��ت مص��رف   -

کوره های قوس
 - ف��روش 1.۵2۰ هزار تن تختال در س��ال 13۹۹ 
)۹۰۰ه��زار تن ب��ازرا داخ��ل و ۶2۰ هزار ت��ن بازار 

صادرات(
- ایج��اد مش��ارکت های ارزش افزار با ش��رکت های 

زنجیره تامین پایدار مواد اولیه
- طراحی و استقرار نظام مدیریت عملکرد کارکنان

- ارتقای مهارت های رهبری سطوح مدیریتی
برنامه�طرح�توس�عه�ش�رکت�ب�ه�صورت���

اجمالی�به�شرح�زیر�است:�
- افزایش ظرفیت فولادس��ازی از 1.۵ به 2 میلیون 

تن تختال در سال
- ایج��اد یک واح��د ورق عریض ب��ه ظرفیت 1.2 

میلیون تن در سال
- ایج��اد یک واحد اکس��یژن به ظرفی��ت 1۰ هزار 

نرمال مترمکعب در ساعت

- ساخت سیلو های ذخیره آهن اسفنجی به ظرفیت 
3۰ هزار تن

- احداث تصفیه خانه صنعتی واحد احیا مستقیم
- ایجاد واحد سولفورزدا برای 2واحد موجود احیای 

مستقیم و یک واحد آینده شرکت
پروژه�تصفیه�خانه��

ش��رکت  تعه��دات  و  پای بن��دی  ب��ا  توج��ه  ب��ا 
ف��ولاد هرم��زگان در رعای��ت اس��تاندارده و الزمات 
زیس��ت محیطی و همچنین اهمیت تصفیه پس��اب ها 
بدلیل توجیه اقتصادی بالا،  تیم مهندس��ی کارخانه را 
بر آن داشت که با همکاری واحدهای انرژی و سیالات 
و احیا مس��تقیم طرح اح��داث تصفیه خانه صنعتی را 
در دس��تور کار قرار ده��د. اجرای این ط��رح منجر به 
رفع مغایرت زیس��ت محیطی مورد اش��اره خواهد شد 
و فولاد هرمزگان را به معدود شرکت های تولید فولاد 
با بازچرخانی 1۰۰درصد پساب ها تبدیل خواهد شد. 
علاوه بر جنبه مطرح ش��ده اجرای پروژه تصفیه خانه 
صنعتی فولاد هرم��زگان باعث تولید 28۰ متر مکعب 
بر س��اعت آب شیرین با هزینه بس��یار پایین تر نسبت 
به تولید واحد ROI )شوری پساب ورودی به تصفیه 
خانه حدود 2۵ برابر نس��بت به آب دریا کمتر اس��ت( 
می گردد که ضریب اطمینان بیشتر برای تولید فولاد، 
 اس��تهلاک کمتر تجهیزات و در ص��ورت مازاد بودن 
ظرفی��ت،  قابلیت فروش آب به صن��اع همجوار را در 

پی خواهد داشت.
هزینه اجرای این پروژه ح��دودا 182۵۰۰۰یورو و 
18412۵۰۰۰۰۰۰ریال و زمان اجرای پروژه ۵4۰روز 

برآورد شده است.
هر چند درباره پرونده های ایمنی و زیس��ت محیطی 
بحث بازگش��ت س��رمایه مطرح نمی باشد اما از نکات 
جذاب این پروژه نرخ بازگش��ت سرمایه 11۰درصدی 

پروژه است.
عملکرد�زیست�محیطی�شرکت��

1. تهیه و بازنگری شیوه نامه ها و گردشکارها
2. ارزیاب��ی عملک��رد زیس��ت محیطی پیمان��کاران 

)12دوره(
3. ارزیاب��ی عملک��رد زیس��ت محیطی واحده��ای 

بهره بردار )11دوره(
4. پیش ممیزی سیستم مدیریت محیط زیست

۵. اخذ مجوز زیس��ت محیطی طرح توس��عه فولاد 
هرمزگان

۶. اخذ مجوز زیس��ت محیطی ط��رح موجود واحد 
تصفیه آب

7. انج��ام پایش های ط��رح خوداظهاری س��ازمان 
محیط زیست

8. لایروبی و بستر سازی مسیل عبوری
۹. بهب��ود عملک��رد راندمان سیس��تم های کنترل 

آلاینده ها
1۰. دریافت مجور زیس��ت محیطی ب��رای کاربری 

سرباره به منظور تسطیح اراضی در منطقه ویژه
11. دریافت مجوز خروج برای 1۶۰۰۰ تن پوس��ته 

اکسیدی
12. انج��ام آزمایش��ات خود کنترلی روی پس��اب 

صنعتی
13. برگ��زاری 11 دوره کمیت��ه رف��ع مغایرت های 

زیست محیطی در سطح مدیریت ارشد سازمان
14. تخصیص 12۵۰ تن نرمه آهک به شهرداری های 

استان در زمینه جلوگیری از شیوع کرونا
1۵. اس��تقرار نظام جامع پس��ماند و عقد قرارداد با 

مراکز ذی صلاح
1۶. برگزاری مس��ابقه نقاش��ی روز هوای پاک بین 

فرزندان پرسنل
17. پیگی��ری در راه ان��دازی م��دول B تصفیه خانه 
فاض��لاب بهداش��تی و تصفیه فاضلاب ش��رکت های 

همجوار استفاده از آن در آبیاری فضای سبز
18. پیگیری عقد قرار داد نصب سامانه پایش آنلاین 

گازهای خروجی از دودکش واحدهای سیار
وضعیت نیروی انسانی شرکت فولاد هرمزگان 

به شرح زیر است: 
کل تعداد کارکنان امانی و پیمانی بر اس��اس مدرک 
تحصیلی در پایان س��ال ۹8 »1۵77« نفر بوده است 
که در این بین 7۰4 نفر دیپلم، 43۰ لیس��انس، 387 

نفر فوق دیپلم، 3۶ نفر مدرک فوق لیسانس دارند.
تعداد کارکنان بر اساس نوع استخدام تا پایان 

سال 98 به شرح زیراست: 
تعداد کل کارکنان ش��رکت فولاد هرمزگان 3۶77 
نفر اس��ت ک��ه نیروهای ش��رکت های پیمان��کاری با 
212۰ نف��ر در صدر بیش��ترین کارمندان قرار دارد، و 
14۰۵ نفر از 3۶77 کارمند را نیروهای امانی ش��امل 
می شوند، تعداد نیروهای قرارداد پیمانی نیز 1۵2 نفر 

اعلام شد.
اه�م فعالیت ه�ای آموزش�ی و توس�عه منابع 

انسانی
1. توسعه باشگاه مدرسین داخلی

2. برگ��زاری همایش ها و جش��واره یادگیری ویژه 
خانواده

3. برگزاری سه دوره نظرسنجی از کارکنان
4. استقرار فاز یک نظام مدیریت عملکرد کارکنان

۵. اس��تقرار فاز یک نظام جام��ع ارتباطلات داخلی 
کارکنان

۶. برگزاری نظرسنجی از فرآینده های منابع انسانی
7. اجرای فاز یک ارتقا مهارت های رهبری س��طوح 

مدیریتی
8. برگزاری ۶۰ جلس��ه مصاحبه ارزیابی شایستگی 

برای ارتقا داخلی کارکنان
۹. حفظ روند مطلوب و ارتقا شاخص های عملکردی 

حوزه آموزش و توسعه منابع انسانی
در ادام��ه این برنامه یعقوبی، حس��ابرس مس��تقل 
ب��ازرس قانون��ی مجمع ش��رکت ب��ه بی��ان گزارش 

حسابرسی پرداخت.
یعقوبی ادامه داد این گزارش ش��امل 3بند اس��ت: 
یک: بند مقدمه، بند 2: مس��ئولیت های هیات مدیره و 
بند 3: مسئولیت های هیات حسابرس و بازرسی است.
وی در ادام��ه گفت: بندهای گزارش ه��ا ایراد قابل 

توجهی نداشته و کاملا شفاف است.
س��پس س��هامداران که به صورت آنلاین در برنامه 
حضور داش��تند س��والات خ��ود را مط��رح و ارزانی، 
مدیرعامل فولاد هرمزگان و اعضای هیات رئیس��ه به 

پرسش های مطرح شده پاسخ دادند.
س��پس با رای گیری صورت های مالی منتهی به 2۹ 
اس��فند ۹8 تصویب ش��د. در ادامه مصوبات نیز برای 
س��ال آتی ش��رکت حسابرسی بهراد مش��ار به عنوان 
حس��ابرس انتخاب شد و شرکت کاربرد تحقیق نیز به 
صورت علی البدل انتخاب ش��د. در بخش روزنامه های 
کثیرالانتش��ار روزنامه ه��ای صمت و دنی��ای اقتصاد 
کماکان به عنوان روزنامه های رسمی فولاد هرمزگان 

انتخاب شدند.
همچنین در پایان این مجمع عدد 1۵۰ ریال س��ود 
نقدی به ازای هر س��هم ش��رکت ف��ولاد هرمزگان به 

تصویب رسید.
بازاره�ای��� ب�ر� تاثی�ری� کرون�ا� ارزان�ی:�

صادراتی�ما�نداشته�است
ظرفیت اس��می تولیدات محصولات فولادی شرکت 
یک میلی��ون و پانصد هزار تن اس��ت. درحال حاضر در 
پ��روژه ای به دنبال افزایش ریت ش��ارژ کوره  هس��تیم 
ک��ه امیدورایم با نتیجه بخش بودن آن در پایان س��ال 
 بتوانیم ظرفی��ت تولیدات فولاد هرم��زگان را افزایش 

دهیم.

در پای��ان مجمع عمومی صاحبان س��هام ش��رکت 
فولاد هرمزگان، فرزاد ارزانی مدیرعامل این شرکت به 
پرسش های خبرنگاران درباره اقدامات و برنامه های این 

شرکت پاسخ دادند: 
برنامه�ه�ای�ش�رکت�در�زمین�ه�افزای�ش���

کیفیت�محصولات�چیست؟
در بحث کیفیت ما مدعی هستیم بهترین اسلب های 
کش��ور را تولید می کنیم و در گزارش ها نیز عنوان شد 
که از 1.8 درصد عیوب نورد گرم در اس��لب رسیدیم به 
1.۶ و همچنان به دنبال آن هس��تیم که با پروژه هایی 
که به بهره ب��رداری خواهیم رس��اند بتوانیم کیفیت را 
مطلوب تر از قبل در س��ال ۹۹ و سال های آینده داشته 

باشیم.
برنامه�های�فولاد�هرمزگان�برای�افزایش���

تولیدات�محصولات�فولادی�چیست؟
ظرفیت اس��می تولیدات محصولات فولادی شرکت 
یک میلیون و ۵۰۰هزار تن است. درحال حاضر با انجام 
پ��روژه ای به دنبال افزایش ریت ش��ارژ کوره  هس��تیم 
ک��ه امیدواریم با نتیجه بخش بودن آن در پایان س��ال 
 بتوانیم ظرفی��ت تولیدات فولاد هرم��زگان را افزایش 

دهیم. 
همچنین در حال افزایش تزریق اکسیژن به کوره ها 
از طریق لنس های جدید هس��تیم و ما امیدواریم با به 
بهره برداری رس��یدن این دو پروژه حداقل ۵۰ هزار تن 

به تولید ما اضافه شود.
آخرین�اقدامات�این�ش�رکت�در�توس�عه���

و�افزایش�تولید�و�صادرات�را�توضیح�دهید.
فولاد هرمزگان به دنبال افزایش تولید از 1.۵ میلیون 
تن به 2 میلیون تن اس��ت که در دس��ت انجام است و 
همچنین این ش��رکت ده ها پروژه را برای این افزایش 
ظرفیت در دست اقدام دارد که درحال حاضر نیز انجام 
می شود. برای توسعه ش��رکت نیز به دنبال ایجاد خط 

نورد هستیم. 
این یک خط ورق عریض است که به دنبال آن فولاد 
هرم��زگان از تک محصولی خارج می ش��ود و علاوه بر 
اینکه اسلب تولید سازنده ورق نیز باشد و بسته به نیاز 
ب��ازار داخلی و صادراتی بتواند از این محصولات نیازها 

را تامین کند. 
به همین منظور آگهی فراخوانی نیز منتش��ر شده و 
امیدواریم شرکت ها با توجه به شیوه نامه هایی که دارند 
با فولاد هرمزگان وارد شراکت شوند و بنا داریم تا این 

پروژه را با مشارکت فولاد مبارکه جلو ببریم.
 صحبت ه��ای درب��اره تولید 1۰ میلی��ون تن فولاد 
اس��تان هرمزگان انج��ام گرفته و مس��ئولان به دنبال 
ایجاد قطب س��وم فولاد در این استان هستند. طبیعتا 
ش��رکت هایی که در منطقه ویژه خلیج فارس مستقرند 
مانند فولاد هرمزگان و بقیه شرکت ها در این میزان از 

هر یک سهمی خواهند داشت.
 ف��ولاد هرم��زگان نی��ز درحال حاض��ر بخش��ی از 
ای��ن 1۰ میلیون ت��ن را تولید می کن��د و امیدواریم با 
برنامه ریزی ه��ای انج��ام ش��ده اس��ت و حمایت های 
شرکت های منطقه ویژه اقتصادی و حمایت های فولاد 
مبارک��ه این موض��وع را پیگیری کنی��م. درحال حاضر 
نی��ز ایمیدرو در ح��ال پیگیری این موض��وع از طریق 
ش��رکت های موجود در منطقه اس��ت و به دنبال این 
است که از طریق مش��ارکت  شرکت ها این ده میلیون 

تن تحقق یابد. 
درحال حاض��ر پیش��رفت های خوبی حاصل ش��ده و 
برنامه ریزی ه��ا نی��ز در حال انجام اس��ت. مش��اور نیز 
برنامه ه��ای خود را ارائ��ه کرده و جلس��ات آن نیز در 
ایمیدرو تشکیل می ش��ود و فکر می کنم ظرف دو سه 

ماه آینده اخبار دقیق تری در این  باره منتشر شود.
برنامه��های�فولاد�هرمزگان�در�مس�ئولیت�����

اجتماعی�را�شرح�دهید.
فولاد هرمزگان در 3 سال گذشته هم افزایی خوبی با 
استان داشته و به دلیل قرار گیری این شرکت در استان 
هرمزگان به نیازهای استان نیز توجه دارد. این شرکت 
در زمینه رسالت اجتماعی که دارد در حوادث ناگواری 
مانند س��یل، شیوع کرونا فعالیت هایی را انجام می دهد 
و در برخی مس��ائل دیگری مانند مدرسه سازی، ایجاد 
زیرساخت های استان و آزادی زندانیان جرایم غیرعمد 
نیز در صحنه حضور داش��ته و امیدواریم فعالیت ها در 
این بخش در س��ال ۹۹ مشابه س��ال های قبل بیش از 

پیش توسعه یابد.
کرونا�چه�تاثیری�ب�ر�بازارهای�صادراتی���

شما�داشته�است؟
کرونا تاثیری بر بازارهای صادراتی ما نداشته است.
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